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l Infractorii cibernetici 
devin mai sofisticați și 
eficienți: Tot mai mulți 
români cad pradă așa 
numiților infractori 
cibernetici. Hoții și‐au 
perfecționat metodele și 
acționează mai ales în 
mediul online, acolo 
unde au migrat 
majoritatea banilor. 
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l Familiile bogate din 
SUA solicită din ce în 
ce mai mult a doua 
cetăţenie: Acestea se 
pun la adăpost față de 
autorități. În acest fel 
diminuează cât maim ult 
posibil riscul financiar 
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l  Colectare bugetară 
cu electroșocuri și gaz 
paralizant: Garda 
financiară cuprindea – 
până la desființarea din 
anul 2013 ‐ 42 secţii 
teritoriale, constituite la 
nivelul judeţelor şi al 
municipiului Bucureşti, 
iar coordonarea centrală 
revenea Comisariatului 
General. Tot atunci, 
instituția număra 770 
comisari. 
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l  Până când 
concedierea ne va 
despărți: Printre 
coșmarurile 
antreprenorilor, pe lângă 
inspecția fiscală și 
falimentul debitorilor, la 
loc de cinste stă 
birocrația aferentă 
concedierii disciplinare. 
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l  Prețul aurului bate 
record după record: 
Prețul aurului și‐a 
continuat creșterea 
record, ajungând la noi 
niveluri istorice, în 
contextul unei activități 
speculative intense și a 
unor tensiuni 
persistente din Orientul 
Mijlociu.   
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din Sumar
În timp ce numărul autorizaţiilor de construire stagnează, 

tranzacţiile s-au înviorat. Mai sunt locuinţe în stoc? 

Iași: +123%, creștere la 
ipotecile imobiliare în primul 
trimestru, față de anul trecut 
l „Poate fi un semn că s-au terminat 
resursele de cash ale populației“, 

crede prof. dr. Andrei Ștefan 
Neștian, de la Facultatea de 
Economie și Administrarea 

Afacerilor l și numărul 
tranzacțiilor a crescut cu 
54% l citiți în pagina 2

Dobândă BNR 7%  
ROBOR 3M 6.05 % 
ROBOR 6M 6,07% 
IRCC 3M 5,9 % 
1 EUR 4.9737 lei 
1USD 4.6664 lei 
1 g aur 352,32 lei  
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Laptele din dozatoare vine 
de la o fermă din Țigănași 

pornită de la zero 
l cine se află în 

spatele dozatoarelor 
de lapte integral din 
oraș? l un tânăr din 

Țigănași a pornit de la 
zero, cu bani câștigați 

în străinătate  l 4

Foresight Iași 1.5: 
Un plan de 

dezvoltare pentru 
un județ care se 

mișcă spre borna 
de  1,5 milioane l 3

Un sistem inovator de 
cultivare a microplantelor, 
dezvoltat de un tânăr 
stabilit în Iași de câțiva 
ani, a devenit popular în 
Europa. În anul 2018, pe 
când lucra în Cipru, Alex 
Vasiu a pornit businessul 
Hy-Farm, prin care a 
început să dezvolte 
sisteme verticale indoor 
pentru producţia de 
microplante. În 2019 a 
revenit în România, iar un 
an mai târziu lansa 
sistemul de franciză, 
acoperind piaţa locală, ca 
ulterior să iasă cu brandul 
pe pieţele internaţionale. 

În prezent are peste 200 
de parteneri care cultivă 
microplante,  atât din 
România, cât și din 
străinătate, din țări 
precum Spania, Cipru, 
Grecia, Italia și Franța, iar 
acum dorește să-și ducă 
afacerea peste ocean și 
să intre pe piața din 
Statele Unite ale Americii. 
„Recent, am început să 
colaborăm cu companii 
externe pentru a ne 
reprezenta și în alte țări. 
Am demarat 
parteneriate în Olanda, 
în țările arabe și în țările 
nordice din 

Scandinavia. Aceste 
colaborări ne permit să 
ne extindem prezența 
pe piața internațională 
și să promovăm 
afacerea și în aceste 
regiuni“, ne explică Alex 
Vasiu, care mai spune că 
a investit aproximativ 
200.000 de euro în 
această afacere, sumă 
provenită din resurse 
financiare proprii. Pentru 
a susține extinderea 
globală, planul său actual 
este de a mai atrage un 
investitor în firmă.  

l Citiți în pagina 3

Afacere cu microplante 
Lansată de la Iași, o franciză 
s-a extins la nivel european 

Inteligența Artificială nu 
reprezintă încă o amenințare 
în ce privește locurile de 
muncă ale IT‐iștilor, iar gân‐
direa umană și creativitatea 
vor rămâne întotdeauna 
esențiale în tehnologia 
informației, spun 
reprezentanții ieșeni ai medi‐
ului IT. La Summitul Mondial 
al Guvernelor din Dubai, eve‐
niment la care Jen‐Hsun 
„Jensen“ Huang, CEO‐ul 
Nvidia – companie care a 
beneficiat cel mai mult de pe 
urma revoluției produse de 
inteligența artificială a 
declarat că AI‐ul a evoluat 
atât de mult, încât viitorii 
studenți ar trebui mai 
degrabă să se îndrepte spre 
domenii precum știința, 
ingineria sau agricultura și să 
nu se mai orienteze spre pro‐
gramare. Ziarul de Business a 
stat de vorbă cu câțiva 

reprezentanți din IT‐ul 
ieșean, pentru a afla cum e 
percepută aici inteligența 
artificială – ca amenințare 
sau ca oportunitate? 

l Citiți în pagina 2

l franciza Hy-Farm poate ajunge între 9.200 și 18.000 de 
euro l „Avem clienți medici care au achiziționat sistemul, 
restaurante, alții au zis că trebuie să dea ceva de făcut 
copilului, să aibă o activitate, și au cumpărat de la noi 
sistemul, sunt tineri studenți care au dorit să înceapă o 

afacere“, explică Alex Vasiu, fondatorul Hy-Farm

După parteneriate în ţările 
arabe, Alex Vasiu vrea să 

treacă Atlanticul și să intre 
pe piaţa din Statele Unite

Care angajați 
din IT trebuie 

să se teamă 
de inteligența 

artificială? 
l specialiștii ieșeni sunt de acord că vor fi 
schimbări majore l „Vor dispărea multe 

joburi din zona de «code monkeys», 
oameni care au învăţat chestii de bază și 
încearcă să copieze ce au mai făcut alţii. 

În schimb, oamenii care gândesc, o 
bucată de timp nu vor fi înlocuiți“, spune 

Marius Ursache (foto), CEO la Qualibro.ai
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Piața tranzacțiilor imobiliare a 
mers mai bine la Iași în primul tri‐
mestru din acest an, comparat cu 
perioada similară din 2023: 
județul Iași a înregistrat al treilea 
cel mai mare număr de vânzări de 
imobile din țară (7.587), după 
București (26.006) și județul Ilfov 
(10.510). În același timp, județul 
Suceava (locul 8 din 42, cu 4.581 
de vânzări) a fost al doilea cel mai 
activ din Regiunea de Dezvoltare 
Nord‐Est pe piața imobiliarelor. 
Botoșaniul a întrecut Bacăul ca 
număr de tranzacții (2.703, față de 
2.659 în Bacău), județul Neamț, cu 
2.263 de tranzacții a fost pe locul 
19, iar județul Vaslui, cu 1.610 
tranzacții imobiliare, s‐a situat pe 
locul 32. 

Tranzacțiile imobiliare au 
crescut la Iași cu 54% 

Procentual, față de anul ante‐
rior, creșterea numărului de 
tranzacții imobiliare din judeţul 
Iași a fost a doua cea mai mare din 
țară (cu 54%). Astfel, dacă în pri‐
mul trimestru din 2023 s‐au înreg‐
istrat 4.941 de tranzacții, numărul 

vânzărilor imobiliare în capitala 
Regiunii de Dezvoltare Nord‐Est a 
ajuns la 7.587 în perioada 
ianuarie‐martie 2024. 

O creștere puternică a vânzărilor 
imobiliare a înregistrat și județul 
Ilfov (cu 53%). În topul primelor 
zece județe din țară cu cele mai 
mari creșteri ale numărului de 
tranzacții imobiliare în primul tri‐
mestru din an (față de ian‐martie 
2023) au urcat trei dintre județele 
Regiunii Nord‐Est: Iași (+54%), 
Botoșani (+18%) și Suceava 
(+17%), în timp ce județul Neamț, 
cu o creștere cu 10% a numărului 
de tranzacții din primul trimestru 
din acest an față de anul anterior s‐
a situat pe locul 12.  

Trebuie menționat că din 42 de 
județe (inclusiv Municipiul 
București), primul trimestru al 
anului a adus o apreciere a volu‐
mului tranzacțional din imobiliare 
doar în jumătate dintre acestea, în 
timp ce în 21 de județe s‐au înreg‐
istrat scăderi față de aceeași 
perioadă a anului trecut. Din 
Regiunea Nord‐Est, județele Bacău 
(‐10%) și Vaslui (‐8%) au înregis‐
trat scăderi ale volumului de 
vânzări imobiliare.  

„Poate fi un semn că s-au 
terminat resursele de cash 

ale populației“ 
La nivel național, majorarea 

numărului de tranzacții imobiliare 
a fost de 5%, în timp ce numărul 
ipotecilor a crescut în primul tri‐
mestru din 2024, față de primul 
trimestru din 2023 cu 24%.  

În Iași, județul cu al doilea cel 
mai mare spor al tranzacțiilor 
(+54%), creșterea numărului de 
ipoteci a fost de 123% față de anul 
precedent. „Pur speculativ, fără 
să fi studiat aceste cifre, aș 
spune că o creștere cu mult mai 
mare a ipotecilor față de 
creșterea numărului de 
tranzacții imobiliare poate fi un 
semn că s‑au terminat resursele 
de cash ale populației. Resurse 
care în anii trecuți poate au 
venit, de exemplu, și de la 
cetățenii moldoveni sau 
ucraineni care au încheiat 
tranzacții aici“, crede prof. dr. 
Andrei Ștefan Neștian, de la 
Facultatea de Economie și 
Administrarea Afacerilor din ca ‐
drul Universității Alexandru Ioan 
Cuza din Iași. Iar în ce privește 
creșterea numărului de tranzacții 
imobiliare, prof. Neștian crede că o 
evoluție asemănătoare timp de 
mai multe luni merită studiată, cu 
atenție pe tipul de obiecte imobili‐
are tranzacționate. Potrivit aces‐
tuia, o evoluție ascendentă în 
tranzacțiile cu terenuri ar putea 
demonstra un interes crescut al 
investitorilor care văd în construi‐
rea autostrăzilor A7 și A8 o opor‐
tunitate de dezvoltare a regiunii.  

Ce se întâmplă  
în județele vecine 

Ceea ce reiese însă din analiza 
evoluției vânzărilor din județele 
Regiunii Nord‐Est, pe tipuri de 

obiecte imobiliare tranzacționate, 
este că volumul tranzacțiilor a 
scăzut în Bacău la toate tipurile de 
terenuri, agricole sau neagricole, 
in intravilan sau extravilan, cu 
construcții sau fără, dar și la 
unitățile individuale. Județul 
Suceava, pe de altă parte, a crescut 
la toate categoriile de tranzacții. În 
județul Iași cele mai mari creșteri 
ale vânzărilor s‐au înregistrat la 
unitățile individuale (+142%) și la 
terenurile situate în intravilan, cu 
construcții (+39%) sau fără 
(+16%). 

Locul 3 pe țară  
la dinamica ipotecilor 

Revenind la ipotecile imobiliare, 
în primul trimestru din acest an 
Iaşul a fost pe locul al cincilea (cu 
3.738 de ipoteci), după București, 
Ilfov (5.917), Timiș (4.383) și 
Constanța (4.199). Pe de altă 
parte, populația din celelalte 
județe ale Regiunii Nord‐Est nu 
pare grăbită să se îndatoreze 
(Suceava a fost pe locul 19, cu 983 
ipoteci, Bacău pe 26, cu 816; 
Neamț, pe locul 28 cu 734 ipoteci, 
Botoșani și Vaslui pe locurile 30 și 
31 cu 649, respectiv 605 ipoteci). 

Majorarea procentuală a 
numărului de ipoteci imobiliare 
din primele trei luni ale acestui an, 
față de perioada similară din 2023 
plasează județul Iași pe locul al 
treilea din țară (+123%), după 
județele Covasna (+157%) și 
Dâmbovița (+140%). 

La nivel național, numărul 
autorizațiilor de construire 
scade în primele două luni 
Pe de altă parte, potrivit date‐

lor agregate din platforma Tempo 
a Institutului Național de 
Statistică (INS) privitoare la 
autorizațiile de construire pentru 

clădiri rezidențiale eliberate în 
primele două luni din an (datele 
pentru luna martie nu sunt încă 
disponibile) numărul acestora a 
scăzut cu aproape 6% în România, 
de la 4.650 de autorizații eliberate 
în perioada ianuarie‐februarie 
2023, la 4.385 în aceeași perioadă 
din 2024. Iar suprafața utilă în 
metri pătrați pentru care s‐au 
eliberat autorizațiile de construire 
a scăzut cu peste 22% la nivelul 
țării.  

Din Regiunea Nord‐Est, în 
județele Bacău (+43,75%), Neamț 
(+17,6%) și Suceava (4,24%) s‐a 
înregistrat cea mai mare creștere 
procentuală în acest an, față de 
2023 a autorizaților de construire 
eliberate pentru clădiri 
rezidențiale, iar în Botoșani și 
Vaslui s‐au înregistrat scăderi (cu 
34%, respectiv 21,5%).  

La Iași a fost egalitate: 253 de 
autorizații eliberate în ian ‐ feb. 
2023 și tot atâtea în perioada 
similară din 2024. În schimb, 
suprafața autorizată pentru con‐
struire a scăzut în acest an cu 
peste 54% față de anul trecut (de 
la 124.155 mp în 2023, la 56.912 
mp în ian. ‐ feb. 2024). Iaşul a 
înregistrat una dintre cele mai 
mari scăderi ale suprafeţei de con‐
struit pentru care s‐au eliberat 
autorizaţii la început de an, între‐
cut fiind doar de Mureș (‐70,65%) 
și de Municipiul București (‐
80,19%). Județele Cluj (‐52,49%) 
și Sibiu (‐36,88%) se numără, de 
asemenea, printre cele care vor 

asista la construirea unor clădiri 
pe suprafețe mai mici, potrivit doc‐
umentelor emise în lunile ianuarie 
și februarie din acest an.  

Bacăul stă bine la suprafețele 
cu autorizații de construire 

În regiunea Nord‐Est, Bacăul 
pare să urmeze un cu totul al trend 
decât restul de cinci județe: 
autorizațiile emise în primele două 
luni din acest an vizează o 
suprafaţă cu aproape 62% mai 
mare decât cea autorizată în peri‐
oada similară a anului trecut, de la 
13.268 mp, 21.485 mp, Bacău fiind 
al patrulea județ după creșterea 
procentuală a suprafeței autorizate 
în perioada analizată. O creștere a 
suprafeței s‐a înregistrat și în 
autorizațiile de construire eliberate 
în județul Suceava (+7,63%, de la 
52.355 mp, la 56.351 mp).  

Autorizațiile de construire se 
eliberează atît pentru clădiri 
rezidențiale, cât și pentru cele 
nerezidenţiale, cum ar fi clădirile 
pentru comerț cu ridicata sau cu 
amănuntul. După tipul de clădiri 
pentru care s‐au obținut 
autorizații, trei regiuni au înregis‐
trat creșteri (în %) ale suprafețe 
autorizate pentru construire pe 
sectorul rezidențial în primele 
două luni din an, comparativ cu 
aceeași perioadă a anului trecut: 
Regiunea Vest (+22%), Regiunea 
Sud‐Vest Oltenia (+19%) și 
Regiunea Sud‐Est. Pe de altă parte, 

construcția de locuințe pare să fi 
scăzut în apetitul dezvoltatorilor 
în regiunile București ‐ Ilfov (‐
56%), Nord‐Est (‐28%), centru (‐
26%), Nord‐Vest (‐16%) și Sud‐
Muntenia (‐3%).  

Potrivit definiției INS, „clădirea 
rezidențială este acea clădire 
care este folosită integral sau în 
cea mai mare parte (peste 50% 
din spaţiul locuibil sau din volu‑
mul construit) pentru locuit“. 

Cu totul alta a fost situația în 
cazul clădirilor pentru comerț cu 
ridicata și cu amănuntul: cea mai 
mare creștere procentuală după 
suprafața autorizată pentru con‐
struire în primele luni ale acestui 
an față de aceeași perioadă din anul 
trecut a fost la nivelul Regiunii 
Nord‐Est (+512%), urmată de 
Regiunea Centru (+341%). Creșteri 
mai mici s‐au înregistrat și în regi‐
unile Vest (+62%), Sud‐est (+47%) 
și Sud‐Vest Oltenia (6%), în timp ce 
în Regiunea București‐Ilfov (‐83%), 
precum și în Nord‐Vest (‐6‐%) și în 
Sud‐Muntenia (‐50%) planurile de 
investiție ale antreprenorilor au 
vizat construirea unor suprafețe 
mai mici dedicate comerțului în 
acest an, față de anul anterior.  

La categoria „alte clădiri“, 
Regiunea Sud‐Est a înregistrat cea 
mai mare creștere (+282%), 
urmată de regiunile Vest (+70%) și 
Sud‐Vest Oltenia (+36%), în timp 
ce toate celelalte regiuni au înreg‐
istrat scăderi în suprafața 
autorizată pentru construire. 
(Cristina PETRACHE)

În timp ce numărul autorizaţiilor de construire stagnează, tranzacţiile s-au înviorat. Mai sunt locuinţe în stoc? 

Iași: +123%, creștere la ipotecile imobiliare 
în primul trimestru, față de anul trecut

„Nu am ajuns încă la nive‑
lul la care programatorii să se 
teamă că îşi vor pierde jobu‑
rile din cauza AI, dar se va 
întâmpla repede la modul în 
care evoluează lucrurile“, este 
convins Marius Ursache, CEO‐
ul companiei ieșene Qualibro.ai, 
care subliniază: „Inteligența 
Artificială e de speriat, de 
multe ori: scrii un cod și asis‑
tentul Copilot de la Microsoft 
îţi completează codul și îţi 
sugerează următoarele zece 
linii de cod. Vor dispărea 
multe joburi din zona asta de 
code monkeys, oameni care au 
învăţat chestii de bază de pro‑
gramare și încearcă să 
copieze ce au mai făcut alţii. 
În schimb, oamenii care gân‑
desc, o bucată de timp nu vor 
fi înlocuiți. Cei care vor să 
înveţe vor rămâne. Ca produc‑
tivitate te ajută, dar dacă tu 
gândești prost, codul va fi 
scris prost. E clar că lucrurile 
nu vor mai fi cum au fost 
înainte, schimbarea asta nu se 
va întâmpla peste noapte, dar 
se va întâmpla. Problema este 
să vrei să folosești Inteligența 
Artificială. Aici va fi foarte 
multă rezistență și cine va 
opune rezistență, va pierde“. 

„AI‑ul stă la baza 
schimbărilor din toate dome‑
niile. De la recunoașterea vor‑
birii și recomandările pentru 
imagistica medicală, la ges‑
tionarea îmbunătățită a 
lanțului de aprovizionare, AI‑
ul le oferă companiilor pute‑
rea de procesare, instrument‑
ele și algoritmii de care au 
nevoie echipele lor pentru a‑și 
desfășura activitatea“ – se 
arată pe pagina de internet 
Nvidia, companie care lansează 
constant noi soluții care 
utilizează AI. În urmă cu trei 
săptămâni, Nvidia și Novo 
Nordisk anunțau o colaborare 
fără precedent în domeniul AI, 
după semnarea unui acord pen‐
tru a dezvolta „cel mai puter‑
nic“ super‐computer de 
inteligență artificială care va 
avea rolul de a descoperi noi 
medicamente și tratamente. 
Înainte de sfârșitul anului, acest 
super‐computer ar trebui să fie 
operațional.  

Programatorii buni nu au 
încă de ce să își facă griji 

Tocmai viteza cu care se 
dezvoltă soluții prin intermediul 
cărora Inteligența Artificială 
rezolvă diverse sarcini de 
complexități diferite ar putea 
face ca în următorii 10‐15 ani să 
existe suficiente astfel de soluții, 
încât programatorii să nu mai 
fie atât de căutați ca acum, a 
transmis Huang. „Probabil vă 
amintiți că în ultimii 10 ‑ 15 
ani aproape toată lumea care 
urca pe o scenă ca aceasta v‑
ar fi spus că este vital ca copiii 
voștri să învețe știința calcula‑
toarelor. Acum este valabil 
aproape exact opusul“, a 
declarat el. 

Gabriel Mardarasevici, fon‐
datorul companiei Focality 
(Iași) crede, ca și Marius 
Ursache, că „în perioada ime‑
diat următoare programatorii 
buni, care lucrează în domenii 
avansate de programare, nu 
vor avea motive serioase de 
îngrijorare în privința joburi‑
lor lor. Creativitatea autentică 
încă este apanajul oamenilor 
și cred ca va rămâne așa. Însă 
joburile de joasă sau chiar 
medie calificare ar putea să 
cunoască o ușoară recal‑
ibrare“.  

Deocamdată, potrivit ultimu‐
lui raport de țară în ceea ce 
priveşte digitalizarea, România 
are mult de recuperat pentru a 
atinge măcar nivelul mediu din 
Uniunea Europeană. Astfel, în 
Raportul „2030 Digital Decade“ 
se arată că:  
l România înregistrează rezul‐

tate semnificativ sub media 
UE în ceea ce privește dispo‐
nibilitatea serviciilor publice 
digitale pentru cetățeni (scor 
48, față de media UE de 77) 
și pentru întreprinderi (un 
scor de 45, față de media UE 
de 84).  

l Doar 24% din utilizatori 
online români utilizează în 
mod activ serviciile de 
guvernare electronică, față 
de o medie UE de 74%.  

l România se situează mult sub 
media UE atât în ceea ce 
privește competențele digi‐

tale de bază, cât și în ceea ce 
privește specialiștii IT&C, cu 
un decalaj deosebit de mare 
în ceea ce privește cel puțin 
competențele digitale de 
bază.  

l Proporția specialiștilor în 
IT&C în totalul locurilor de 
muncă este de 2,8%, față de 
media UE de 4,6 %. Cu toate 
acestea, proporția 
absolvenților IT&C din tota‐
lul absolvenților este semni‐
ficativ mai mare decât media 
UE (6,9% față de 4.2%).  

l Digitalizarea întreprinderilor 
rămâne o provocare majoră 
în România. Adoptarea 
tehnologiilor avansate, cum 
ar fi serviciile de cloud com‐
puting, inteligența artificială 
și big data a fost semnificativ 
sub media UE (...). 

Recomandare: tinerii să 
își ridice nivelul de 

expertiză 
E drept, mai spune Gabriel 

Mardarasevici, „există la nive‑
lul marilor jucători din indus‑
tria IT o preocupare serioasă 
de înlocuire sau de comple‑
tare a nevoii de personal, 
foarte acută în ultimii ani. Pe 
de altă parte, există, și cred că 
va mai exista mult timp, o cer‑
ere foarte mare de specialiști 
autentici. Dacă ar fi să fac o 
recomandare tinerilor ce 
lucrează în domeniu, ar fi 
aceea de a face tot posibilul să 
își ridice nivelul expertizei, să 
fie foarte deschiși și să facă 
efort serios în această 
privință.  

Azi probabil că nu sunt 
manifestări concrete și consis‑
tente ale înlocuirii programa‑
torilor, ci doar experimente, 
dar dacă aceste experiențe 
reușesc, vom vedea o adopție 
foarte rapidă a AI în domeniu. 
AI poate rezolva rapid criza de 
resurse umane, are cost pre‑
dictibil și lucrează non‑stop“.  

Iar IT‐iștii din anumite 
domenii sunt printre ultimii 
care ar putea să se teamă că 
inteligența artificială le va lua 
curând locul, mai spune fon‐
datorul Focality, referindu‐se la 

domeniul analizei de business 
IT, la modelarea și programarea 
de aplicații foarte specializate, 
sau la IT‐iștii care programează 
funcționalități noi ale unor pro‐
duse existente sau chiar pro‐
duse noi. „Însă, pe măsură ce 
«roboții» devin din ce în ce 
mai antrenați sau mai 
informați, vor putea prelua și 
alte activități, iar lucruri care 
au fost noi și care au fost deja 
realizate, AI le poate folosi. 
Oamenii informați și creativi 
vor avea mereu avantajul în 
fața AI, mai mult ei își pot 
mări productivitatea folosind 
chiar aceste tehnologii“, mai 
atrage atenția Mardarasevici. 

Opinie împărtășită și în 
birourile uneia dintre cele mai 
mari companii din Iași de pe 
piața de software la comandă, 
Centric IT Solutions România. 
Bianca Scutaru, specialist mar‐
keting: „Mulţi dintre colegii 
mei ar spune, cred, că 
inteligența artificială este un 
instrument care să ajute pro‑
gramatorii să programeze 
mai repede, mai eficient, să 
taie pierderile de timp. Pentru 
că inteligența artificială tot de 
programatori este gândită și 
cred că are niște limitări pe 
care mintea umană nu le are. 
Noi vom fi întotdeauna în 
avantaj. Atitudinea pe care 
am văzut‑o la colegii mei 
vizavi de acest subiect este că 
nu trebuie să ne temem de 
aceste instrumente, ci mai 
degrabă să le învățăm, să 
învățăm să le utilizăm cât mai 
bine în avantajul nostru, să 
profităm cât mai mult de ele“. 

Concluzionând, schimbarea 
anunțată de CEO‐ul Nvidia se va 
produce, cred reprezentanţii 
ieșeni ai industriei IT cu care 
Ziarul de Business a discutat 
despre acest subiect. România, 
departe de performanțele altor 
state, are nevoie de programa‐
tori, pentru îndeplinirea obiec‐
tivelor în privința digitalizării. 
Iar inteligența artificială poate fi 
un instrument util, în mâna pro‐
gramatorilor care sunt dispuși 
să învețe și să se adapteze la 
noile soluții generate cu ajuto‐
rul inteligenței artificiale. 
(Cristina PETRACHE)

Care angajați din IT trebuie să se 
teamă de inteligența artificială?

Primul trimestru din acest an s-a 
încheiat în județul Iași cu un număr de 
tranzacții imobiliare în creștere 
importantă față de aceeași perioadă a 
anului trecut și cu o creștere 
procentuală încă și mai mare a 
numărului de ipoteci, potrivit datelor 

agregate de Ziarul de Business din 
statisticile Agenției Naționale de 
Cadastru și Publicitate Imobiliară. Între 
primele zece județe din țară cu cele 
mai mari creșteri ale vânzărilor de 
obiecte imobiliare în perioada 
analizată, Regiunea de Dezvoltare 

Nord-Est figurează cu trei județe: Iași, 
Botoșani și Suceava. Pe de altă parte, 
datele Institutului Național de Statistică 
arată, în primele două luni din an, o 
scădere a interesului pentru 
construcția de locuințe, atât în Iași cât 
și în restul regiunii Nord-Est.  

l specialiștii ieșeni sunt de acord că vor fi schimbări majore l 
„Vor dispărea multe joburi din zona de «code monkeys», oameni 
care au învăţat chestii de bază și încearcă să copieze ce au mai 
făcut alţii. În schimb, oamenii care gândesc, o bucată de timp nu 

vor fi înlocuiți“, spune Marius Ursache, CEO la Qualibro.ai 

Nr. 
crt. Judeţ

Total 
vânzări 
imobile  

trim. I 2023

Total 
vânzări 
imobile  

trim. I 2024

Dinamică (%)

1 OLT 400 1.507 277 %
2 IASI 4.941 7.587 54 %
3 ILFOV 6.889 10.510 53 %
4 CARAȘ SEVERIN 1.064 1.267 19 %
5 GORJ 1.390 1.655 19 %
6 BOTOȘANI 2.283 2.703 18 %
7 SUCEAVA 3.903 4.581 17 %
8 COVASNA 815 952 17 %
9 TIMIȘ 6.127 7.005 14 %

10 CLUJ 5.733 6.529 14 %

Nr. crt. Judeţ Total ipoteci 
trim. I 2023

Total ipoteci 
trim. I 2024 Dinamică (%)

1 COVASNA 154 396 157 %
2 DAMBOVIŢA 368 882 140 %
3 IASI 1.677 3.738 123 %
4 GALAŢI 894 1.914 114 %
5 CĂLĂRAȘI 1.007 2.134 112 %
6 CARAȘ SEVERIN 409 853 109 %
7 ALBA 456 933 105 %
8 SATU MARE 451 824 83 %
9 ILFOV 3.447 5.917 72 %

10 SIBIU 756 1.272 68 %
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Afacere cu microplante 
Lansată de la Iași, o franciză  

s-a dezvoltat la nivel european 

Investiţia iniţială într‐o 
franciză operată sub busi‐
nessul Hy‐Farm se încadrează 
între 9.200 ‐ 18.000 de euro, 
sumă care cuprinde echipa‐
mente, materie primă, 
instruire, suport, website și 
chiar asistență în social 
media. Microplantele (cunos‐
cute și ca microgreens) sunt 
legume, verdețuri sau plante 
aromatice foarte tinere, culti‐
vate fără pământ. Studiile 
făcute arată că în acest stadiu 
de creștere ele au gust mai 
intens și mai mulți nutrienți 
decât planta matură. O 
caserolă de microplante se 
vinde în România la un preț 
cuprins între 6 ‐ 7 lei, în timp 
ce în Europa media este de 3 
euro. Hy‐Farm lucrează cu 
aproximativ 20 de sortimente, 
cele mai folosite fiind cele de 
mazăre, ridiche, linte, broc‐
coli, fasole mung, ceapă și 
praz. Dar, dincolo de benefici‐
ile lor pentru sănătate și de 
atractivitatea culinară, micro‐
plantele se dovedesc a fi o 
industrie profitabilă, cu un 
mare potențial de creștere. „O 
persoană care își dorește să 
câștige 3.000 de euro pe 
lună poate realiza acest 
lucru muncind între 20 și 30 
de ore pe săptămână. Noi îi 
oferim inclusiv profilul 
clientului, instrucțiuni des‑
pre cum să îl abordeze, ce să 
spună și ce să facă pentru a 
avea succes. Costul de 
producție este foarte mic, 
profitul este foarte mare. 
Amortismentul investiției se 
poate realiza și a fost reali‑
zat cel mai rapid într‑o lună 
jumătate. Dar prețul franci‑
zei era pe atunci mai mic, 
ce‑i drept. Acum, amortis‑
mentul investiției diferă de 
la o țară la alta, dar ar fi 
undeva la 3 ‑ 6 luni“, susține 
tânărul antreprenor, originar 
din Hunedoara. El spune că 
utilizarea microplantelor în 
restaurante s‐a extins dincolo 
de decor și că sunt folosite 
acum și în preparate. Hy‐Farm 
furnizează aproximativ 80% 
din microplantele din întreaga 
țară.  

„Părinții mei fac 
agricultură de vreo 20 de 
ani în Insulele Canare, ei au 
acolo o seră, sunt fermieri, 
dar fermieri moderni. Nu 
am crezut că voi ajunge să 
fac agricultură și uite că 
acum doar asta aș face 
toată viața, pentru că îmi 
place“, mai spune fondatorul 
Hy‐Farm. În 2022, societatea 
Hydroponics Farming SRL 
prin care operează acest 
brand a înregistrat o cifră de 
afaceri de peste 1,5 mil. lei și 
un profit net de aproximativ 
400.000 lei, iar rezultatele 
financiare pe anul trecut sunt 
cu 250% mai mari, după cum 
estimează antreprenorul.  

Cum a început afacerea  
La vârsta de 23 de ani, Alex 

Vasiu a avut respon sabilitatea 
de a conduce o echipă în ca ‐
drul unei firme din Hunedoa ‐
ra, cu activitate în agricultura 
modernă ‐ convențională. A 
condus un proiect de la zero, 
implicându‐se în toate aspec‐
tele, de la investiții și achiziții, 

până la formarea echipei și 
implementarea infrastructurii 
necesare. Cu toate acestea, a 
simțit că trebuie să se maturi‐
zeze și să‐și dezvolte 
abilitățile, motiv pentru care a 
decis să plece în Anglia, unde 
a început să lucreze în 
construcții. „În Anglia fiind, 
am primit o ofertă de 
muncă, neașteptată, fără să 
aplic eu pentru un job, de la 
o agenție de recrutare din 
Rusia, proprietarul era un 
francez, care recruta un 
manager de proiect pentru 
un investitor elvețian în 
Cipru. Oferta era foarte 
bună, așa că până la urmă 
am ajuns să fiu director de 
proiect în Cipru. Ajuns acolo, 
am dezvoltat niște sisteme 
orizontale de producție de 
salate. Inițial am vrut să le 
cumpăr, nu le‑am găsit, ast‑
fel că a trebuie să le inventez 
eu. Și am făcut ceva foarte 
performant, cu o uniformi‑
tate în produs cum nu se mai 
găsea nicăieri, după cum îmi 
spuneau toți“, își amintește 
antreprenorul.  

În timpul acestor activități, 
a observat o nevoie pentru 
microplante în piață, însă nu a 
găsit un sistem adecvat pentru 
a le produce. Această lipsă a 
reprezentat o oportunitate 
pentru el, astfel că și‐a propus 
să dezvolte propriul sistem. 
Inițial a vrut să implementeze 
acest sistem pentru investito‐
rul din Cipru. „La un moment 
dat am vrut să fac și micro‑
plante pentru acel investitor, 
deoarece aveam cerere mare 
pentru salate la restaurante, 
iar bucătarii mi‑au spus că 
ar trebui să fac și micro‑
plante. Atunci am căutat un 
sistem care să mă ajute să 
fac eu acele microplante. Și 
nu am găsit nicăieri în lume. 
Mi‑am dat seama în acel 
moment că aici este loc pe 
piață. Am vrut să fac siste‑
mul pentru investitorul la 
care lucram, dar nu a fost de 
acord. Așa că atunci am înce‑
put afacerea Hy‑Farm. Am 
început când eram încă în 
Cipru, dar apoi am spus că 
nu pot gestiona afacerea de 
la distanță. În 2018 am 
înființat societatea la 
Timișoara, în 2019 m‑am 
întors în țară și am început 
să dezvolt businessul“, ne 
povestește antreprenorul.  

Din Timișoara, la Iași  
Pentru că soția lui este din 

Iași, după un an și jumătate, 
în plină pandemie, s‐a mutat 
cu activitatea de la Timișoara 
în Iași. „Iar când am ajuns 
aici mi‑a fost mult mai ușor. 
(…) Experiența m‑a învățat 
că cel mai bine este să nu fii 
niciodată pionier. Asta pen‑
tru că eu nu a trebuit să 
educ o piață. Am încercat și 
am reușit să am un produs 
superior concurenței și am 
intrat foarte ușor în piață, 
cu un produs similar. Așa că 
în plină pandemie am ajuns 
la Iași și am început să fran‑
cizez. Având creat sistemul 
acesta care ocupă doar un 
metru pătrat, mi‑a fost 
foarte simplu să pătrund în 
toate locurile din țară. În 
ultima săptămână din 
ianuarie 2020 am vândut 
prima franciză, doar că 
atunci aveam o altă strate‑
gie, vindeam la un cost 
lunar, respectiv 500 de euro 
pe lună. Din câte îmi amin‑
tesc, prima franciză 
vândută a fost la Deva, a 
doua la Brașov, iar a treia 
la Târgu Mureș. Asta s‑a 
întâmplat în perioada 
ianuarie ‑ februarie, adică a 
mers foarte repede, chiar 
dacă nu aveam istoric prea 
mare în piață, dar era o 
afacere de actualitate și 
ceva care funcționa. Și, pe 
13 martie, s‑au închis toate 
restaurantele din cauza 
pandemiei. Exact atunci 
când eu eram bucuros că 
după doi ani și ceva de 
cercetare totul a început să 
dea roade“, ne povestește 
tânărul.  

În timpul pandemiei 
afacerea a înflorit  

În ciuda vremurilor difi‐
cile, a reușit să crească busi‐
nessul. „Un avantaj a fost 
faptul că atunci nu aveam 
angajați. Eram singur. Iar în 
timpul acela am stat și am 
studiat, am discutat cu 
oameni de afaceri din afară, 
ca să mă pregătesc. 
Concurența mea, pe de altă 
parte, a avut de suferit pen‑
tru că toți aveau foarte 
mulți angajați. Ei au regre‑
sat, eu am progresat. E posi‑
bil ca asta să fi fost pentru 

mine un avantaj. Așa că am 
reușit să vindem destul de 
multe francize și în timpul 
pandemiei. Din 2022 am 
început să vindem și în 
străinătate. Am intrat în 
Cipru, Grecia, Italia, Franța, 
cred că suntem prezenți în 
majoritatea țărilor din 
Europa, acoperim cam 70%. 
Am deschis și o societate în 
Spania. Ne‑am dat seama că 
noi românii avem o 
reputație proastă în afară, 
iar atunci am zis să 
pătrundem în Spania din 
Spania. Avem patru angajați 
acolo, spanioli, și 15 
angajați în România. Avem 
în momentul de față peste 
200 de parteneri în toată 
Europa. Undeva la 150 de 
parteneri în România, 30 în 
Spania și diferența în restul 
Europei. Dar, după calculele 
noastre, doar în Europa 
avem loc undeva între 3.500 
‑ 4.000 de parteneri“, spune 
fondatorul Hy‐Farm. 

Ce clienți are compania  
Principalii clienți sunt cei 

care doresc să intre în antre‐
prenoriat sau să obțină un 
venit suplimentar, dar și cei 
care doresc să producă micro‐
plante pentru ei și să le con‐
sume acasă. „Cei din HoReCa 
sunt clienții clienților noștri, 
dar majoritatea clienților 
sunt oamenii care vor să 
facă ceva altfel, adică să 
intre în antreprenoriat sau 
și‑au dorit să obțină un 
venit în plus. Avem clienți 
medici care au achiziționat 
sistemul, restaurante, alții 
au zis că trebuie să dea ceva 
de făcut copilului, să aibă o 
activitate, și au cumpărat de 
la noi sistemul, sunt tineri 
studenți care au dorit să 
înceapă o afacere. 
Microplantele sunt clasate 
în categoria superfood. Dar 
partea asta de super 
sănătos în Europa este mai 
la început, părerea mea. Nu 
suntem încă forțați să ne 
alimentăm sănătos. În 
schimb, apar și oameni care 
aleg să se hrănească bine, 
vedem că au apărut și tot 
felul de boli, iar totul 
pornește de la o hrană 
nesănătoasă. Microplantele 
noastre sunt crude, proas‑
pete, fără pesticide“, mai 
spune Alex Vasiu.  

Procesul de creștere a 
microplantelor în 
sistemul Hy-Farm 

Procesul începe prin hidra‐
tarea unui substrat natural 
din fibră de iută, urmată de 
aplicarea semințelor. Sistemul 
se ocupă apoi de restul, asigu‐
rând condițiile optime pentru 
creșterea plantelor. După 
perioada de creștere, care 
durează între 7 și 10 zile, se 
evaluează mărimea micro‐
plantelor, care poate varia în 
funcție de localitate și cererea 
din piață. Microplantele sunt 
apoi livrate în baxuri fără a fi 
tăiate, astfel încât să ajungă în 
stare proaspătă la client și să 
fie tăiate înainte de consum. 
(Florentina SANDU)

Realizarea unui plan de 
dezvoltare a municipiului sau 
a județului, ca și în cazului 
unui plan de afaceri, nu se 
poate face fără stabilirea unei 
viziuni și a unor ambiții. Cum 
ar trebui să arate Iașul și ce ar 
trebui să ofere locuitorilor săi 
în momentul în care va fi 
atinsă borna de 1,5 milioane 
de locuitori?, s‐a întrebat prof. 
dr. Andrei Ștefan Neștian, de 
la Facultatea de Economie și 
Administrarea Afacerilor din 
cadrul Univer sității 
„Alexandru Ioan Cuza“ din 
Iași. Împreună cu Camera de 
Comerț și Industrie Iași, profe‐
sorul și‐a propus să găsească 
răspunsuri la aceste întrebări, 
iar prin reunirea concepțiilor 
de viitor ale teoreticienilor, ale 
oamenilor de afaceri sau ale 
reprezentanților autorităților 
publice locale și județene, să 
traseze politicile care vor ajuta 
la dezvoltarea Iașului.  

„Iar apoi, pornind de la 
politici se vor putea stabili 
strategii mai bine aliniate și 
mai coerente. Proiectul 
necesită mai mult timp, cel 
puțin un an, iar amplitudi‑
nea lui depinde de resursele 
pe care vom reuși să le atra‑
gem“, a explicat pentru Ziarul 
de Iași prof. univ. Andrei 
Ștefan Neștian. În forma 
propusă de el, proiectul pre‐
supune „realizarea unor 
exerciții de foresight (privire 
în viitor), sub forma unor 

conferințe sau workshop‑
uri, cu participarea unor 
entități relevante, inter‑
esate de proiect“. Lucru care 
ar urma să se realizeze 
printr‐o serie de întâlniri de 
lucru în cadrul cărora se vor 
imagina și analiza problemele 
generate de o creștere a 
populației până la 1,5 mi ‐
lioane de locuitori și blocajele 
care ar putea să apară, iar 
apoi se vor propune soluții și 
scenarii pentru o dezvoltare 
care să evite aceste blocaje.  

Cu alte cuvinte, inițiatorii 
proiectului vor încerca să 
adune la un loc pe toți cei 
care sunt dispuși să‐și suflece 
mânecile și să se pună pe 
treabă pentru ca ieșenii să 
poată trăi mai bine. De pute‐
rea de convingere a Camerei 
de Comerț și Industrie și de 
consecvența inițiatorilor 
depinde, de fapt, dacă 
Foresight Iași 1.5 va bifa doar 
o serie de acțiuni sau se va 
transforma într‐un plan de 
lansare a județului Iași pe o 
traiectorie ascendentă în ce 
privește bunăstarea și con‐
fortul populației.  

„Județul Iași reprezintă 
cel mai dinamic pol de dez‑
voltare din estul României, 
având o traiectorie 
ascendentă atât din punct 
de vedere economic, cât și 
din punct de vedere al 
populației“, se arată în comu‐
nicatul de presă al Camerei de 

Comerț și Industrie Iași prin 
care se anunță intenția de a 
demara Foresight Iași 1.5, iar 
„județul se apropie de cifra 
de 1 milion de locuitori, fie 
ei locuitori permanenți sau 
temporari. În următorii ani 
este de așteptat ca un nu ‑
măr de facilitatori să creas ‑
că atractivitatea județului 
atât pentru dezvoltarea afa ‑
cerilor cât și pentru crește ‑
rea numărului de rezidenți“.  

Autostrăzile și 
reconstrucția Ucrainei 
Facilitatorii menționați în 

proiect sunt, potrivit prof. 
Andrei Ștefan Neștian, „cele 
două autostrăzi care vor 
lega în sfârșit Iașul de res‑
tul țării, relația cu Repu ‑
blica Moldova și sprijinul pe 
care i‑l oferă România pen‑
tru integrarea în UE, pre‑
cum și reconstrucția Ucra ‑
inei“, care va transforma 
Iașul într‐un punct cheie pe 
traseul către Odessa.  

Când Iașul va avea pe teri‐
toriul său două autostrăzi, axa 
Pașcani‐Iași va deveni o 
coloană vertebrală pentru 
fluxurile de mărfuri și pentru 
dezvoltarea localităților din 
județul, „conexiunea nord‑
sud va potența schimburile 
economice pe axa Suceava‑
București, cu oportunități 
importante de colaborare 

economică spre sudul 
României și spre Balcani“, 
iar Podul de la Ungheni și con‐
exiunea est‐vest vor potența 
schimburile economice pe axa 
Odessa‐Chișinău‐Iași‐Cluj, cu 
oportunități importante de 
colaborare economică spre 
vestul României și spre 
Europa occidentală.  

„Toate aceste atuuri, spu ‐
ne Paul Butnariu, președin ‐
tele Camerei de Comerț și In ‐
dustrie Iași, pot conferi Iașu ‑
lui atractivitatea investițio ‑
nală și dinamica economico‑
socială de natură să con ‑
ducă la atingerea bornei de 
1,5 milioane de locuitori“.  

Acesta este motivul pentru 
care proiectul ar trebui 
demarat cât mai curând, 
susțin inițiatorii, care încep 
deja să caute resurse pentru 
proiect și minți care să‐l 
susțină. Oamenii de afaceri 
din Iași s‐au plâns mereu că 
județul a fost lăsat constant 
în urmă de politicile de la 
București și izolat de restul 
țării, prin lipsa autostrăzilor. 
Acum, însă, Iașul se regăsește 
într‐un moment în care un 
cumul de oportunități se pot 
transforma într‐o trambulină, 
susțin aceiași oameni de 
afaceri. Dar cum ne așezăm 
trambulina depinde numai 
de noi, ieșenii – dăm cu capul 
de tavan, ori decidem că nici 
măcar cerul (nu) e limita? 
(Cristina PETRACHE) 

l franciza Hy-Farm poate ajunge între 9.200 - 18.000 de euro l „Avem clienți 
medici care au achiziționat sistemul, restaurante, alții au zis că trebuie să dea ceva 
de făcut copilului, să aibă o activitate, și au cumpărat de la noi sistemul, sunt tineri 

studenți care au dorit să înceapă o afacere“, explică Alex Vasiu, fondatorul Hy-Farm

Foresight Iași 1.5: Un plan de 
dezvoltare pentru un județ care se 

mișcă spre borna de 1,5 milioane
Politicile de dezvoltare a Iașului trebuie gândite 
privind în viitor. Care vor fi necesitățile județului 
atunci când aici vor locui 1,5 milioane de 
locuitori? Cine poate contribui la dezvoltarea 
județului astfel încât aglomerările urbane să nu 
devină haos, iar viața ieșenilor să nu se 
transforme, mai mult decât este deja, într-un 
fiasco cotidian în căutarea unui loc de parcare, 
a unui parc sau a unei zone destinate 
sportului? Cum vor putea părinții județului cu a 
doua cea mai tânără populație din țară să se 
asigure că își cresc copiii sănătoși și că aceștia 
au parte de o educație solidă? La aceste 
întrebări va încerca să răspundă Camera de 
Comerț și Industrie Iași, prin „Foresight Iași 
1.5“, un proiect de construire anticipativă a 
unor soluții de facilitare a dezvoltării Iașului. 
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Petru Tudose are, în 
comuna Țigănași, o fermă de 
animale. Vaci din rasa 
Holstein BNR (n.r. – Bălțată 
neagră românească). O afa ‐
cere pornită de la firul ierbii, 
în urmă cu 10 ani, când fer ‐
mierul avea doar patru 
bovine. Acum are 78. 
Animale care nu doar că îi 
asigură lui Petru un venit 
constant, ci și profit: de pe 
urma laptelui. Zilnic, 16 din‐
tre văcuțe produc aproape 
300 de litri de lapte, care se 
vând ca pâinea caldă. 
Înmulțim cu 6 lei/litru, cât 
costă la dozatoarele fermi‐
erului, și rezultă încasări de 
1.700‐1.800 de lei pe zi. Dar, 
până să aduni caimacul, în 
Zootehnie, faci și bătături. 
Cât este ziua de lungă, la 
fermă se muncește. „E foarte 
multă muncă și trebuie să 
fii mereu prezent“, ne 
mărturisește tânărul din 
Țigănași. 

Discotecă sau fermă? 
Până să devină fermier, în 

2014, Petru a lucrat o bună 
perioadă în afara țării. A 
reușit să pună niște bani deo‐
parte și a decis să revină în 
România să‐și deschidă o 
mică afacere. Ceva a lui. A 
ales acest domeniu din pură 
întâmplare, și recunoaște că 
habar nu avea cu ce se 
mănâncă. „A fost o idee 
pornită în familie, cu sora 
mea. Aveam de ales să ne 
întoarcem în România și să 
ne facem o afacere. Ea era 
plecată în Olanda, eu în 
Finlanda, și am zis să ne 
întoarcem în țară, să facem 
ceva cu bănuții strânși, 

acum cât mai suntem tineri 
și în putere. Ne gândeam fie 
să ne deschidem un club, o 
discotecă, ori o fermă de 
animale. Și am preferat 
ferma de animale. Sora a 
fost cu inițiativa și cu un 
mic sprijin financiar, în 
rest, eu mă ocup de tot. A 
fost destul de greu la înce‑
put, pentru că am avut 
aproape toate ușile închise. 
Nu știam absolut nimic de 
chestia asta. Doar ce mai 
văzusem la bunici, în 
copilărie. Dar ușor, ușor, și 
cu ajutorul lui Dumnezeu, 
le‑am trecut pe toate“, ne‐a 
povestit Petru Tudose, fermi‐
erul din Țigănași. 

„Sunt luni în care nu 
reușesc, din producție 

proprie, să fac față“ 
În ferma lui Petru se 

găsesc atât vaci din rasa 
Holstein BNR, cât și Bălțata 
românească. Laptele produs 
aici este obținut doar prin 
instalații mecanizate pentru 
muls și ajunge direct în tan‐
cul de răcire și, mai apoi, în 
automatele de lapte. El 
deține două astfel de aparate 
în Iași. Unul în Tătărași și 
unul în Dancu, amplasat 
într‐un magazin. Iar de 
clienți nu duce lipsă, nici 
unul, nici altul. „Sunt luni în 
care nu reușesc, din 
producție proprie, să fac 
față. Lunile de iarnă, în spe‑
cial, și până primăvara este 
așa de multă comandă 
încât mai suplimentez 
uneori cu lapte de la un alt 
fermier. Un prieten de‑al 
meu, care are și el animale, 
doar că el produce de obicei 

brânză, smântână, iaurturi, 
și mai iau un surplus 
undeva la 120 de litri de 
lapte pe zi, de la dumnea‑
lui“, a mai spus tânărul 
antreprenor.  

De exemplu, numai în 
Tătărași, doamna Mariana, 
angajata lui Petru, a numărat 
în jur de 80 de clienți pe zi. Și 
îi cunoaște mai pe toți. Nici 
nu este de mirare, pentru că 
lucrează aici de 10 ani. Însă 
pentru ea nu este doar un loc 
de muncă. La 68 de ani 
recunoaște că este o rutină 
de care are nevoie. „Îmi 
place foarte mult să lucrez 
cu oamenii. Trebuie 
răbdare, răbdare și iar 
răbdare. Toate necazurile le 
lași acasă și vii aici cu zâm‑
betul pe buze. Am familii de 
turci care cumpără 12 litri, 
alții iau 14 litri pe 
săptămână. Alții iau la 
două zile. Știu ce vrea fie‑
care client. Îmi place ce fac. 
Eu nu pot să stau acasă!“, 
ne‐a spus, zâmbind, Mariana 
Siminiceanu, în timp ce 
servea lapte la clienți. 

„E o afacere profitabilă, 
dacă te ocupi“ 

În ciuda orele petrecute la 
fermă, când vine vorba de 
profit Petru o spune drept: „E 
o afacere profitabilă, dacă 
te ocupi. Dar nu ai sâmbătă, 
nu ai duminică, nu ai conce‑
dii, dacă nu ai angajat, să 
fie de bază acolo. Pe minus 
nu ieși, dar nici să te 
îmbogățești“. În 2023, din 
laptele produs la Țigănași 
familia Tudose a reușit să 
obțină în jur de 25.000 de 
euro, bani pe care i‐a reinves‐

tit anul acesta în „tineret“. A 
cumpărat 15 junele de rasă 
Bălțată românească. „În 
agricultură ce produci bagi 
înapoi, în furajul animale‑
lor, în reînnoirea animale‑
lor pe care le ai, pentru că 
sunt și momente în care le 
pierzi. Mor. Anul ăsta am 
pierdut două (...) Anul tre‑
cut, am pierdut 9 vaci de 
lapte, pentru că au făcut 
leucoză, o boală care apare 
la vacile de lapte, și a tre‑
buit să le duc la abator, 
pentru că nu există trata‑
ment pentru ele“, ne‐a 
mărturisit fermierul, cu ochii 
deja în lacrimi.  

La așa probleme, nu ai 
cum să nu te întrebi dacă se 
merită sau nu să intri într‐o 
astfel de afacere, însă Petru a 
răspuns categoric: Da! Se 
merită și chiar recomandă, 
dar nu oricui: „Recomand o 
astfel de afacere doar celor 
care iubesc animalele. Dacă 
nu iubești animalele, nu ai 
ce căuta în domeniul ăsta. E 
foarte multă muncă, și tre‑
buie să fii mereu prezent.“ 

Pe viitor, fermierul spune 
că își dorește să mai cumpere 
câteva dozatoare, pe care să 
le amplaseze în oraș, și cu 
profitul obținut să‐și 
îndeplinească visul. „Visul 
meu, de la bun început, a 
fost ca la Țigănași, unde am 
vorbit și cu domnul primar 
de aici, să fac un punct de 
procesare a laptelui. Și ceea 
ce colectăm astăzi de la 
văcuțe să dăm a doua zi la 
școli, la copii. Să fie lapte 
pasteurizat sau ce se 
dorește“, a mai transmis 
Petru Tudose, pentru ZdI. 

Client: „Mi se pare 
exagerat prețul laptelui 

din magazine“ 
În timp ce vorbeam cu 

fermierul de la Țigănași, la 
dozatorul cu lapte ajunge și 
Leon, „client de vreo opt 
ani“, se laudă el, în timp ce 
își scoate sticlele pentru a fi 
umplute. „Mulțumit, da. Cine 
nu vrea lapte natural, 
sănătos?! Soția pune și la 
prins laptele, și face iaurt. E 
foarte bun! În comerț sunt 
tare scumpe produsele 
astea și nici nu sunt com‑
plet naturale. Păi litrul s‑a 
făcut 10 lei! Mi se pare 
exagerat prețul din maga‑
zine...“, remarcă Leon Bologa, 
un cumpărător din Iași. De ce 
acest preț, nici fermierii nu 
înțeleg. „Nu știu ce costuri 
implică îmbutelierea lapte‑
lui, adică de la poarta fabri‑
cii și până la magazin să 
ajungă costurile la 10 lei, 
11 lei litrul de lapte, dar 
mie mi se pare exagerat 
prețul! Pentru că sunt unele 
produse care sunt doar tre‑
cute pe lângă poarta fabri‑
cii, deci nu au lapte aproxi‑
mativ deloc și au niște 
prețuri de te sperii“, se miră 
și antreprenorul din Țigănași. 

Iașul numără, în total, 
peste 60.000 de bovine 

Potrivit datelor puse la 
dispoziție de către Direcția 
Sanitară Veterinară și pentru 
Siguranța Animalelor 
(DSVSA) Iași, în acest județ 
sunt înregistrate, în total, 
60.635 de bovine. 
Majoritatea figurează în 
dreptul micilor crescători, 
mai exact în gospodăriile 
populației. Peste 11.000 de 

ieșeni dețin, în total, aproape 
40.000 de capete. Restul ani‐
malelor se găsesc în 15 
exploatații comerciale 
(11.530 capete), dar și în 438 
de exploatații de tip A, adică 
la persoane fizice autorizate, 
întreprinderi individuale, 
familiale etc. (9.163 capete).  

La cum stau cifrele am 
spune că, la Iași, curge numai 
lapte și miere, însă dacă 
urmărim datele statistice de 
la finele anului 1990 o să 
observăm că atunci erau de 
fapt mult mai mulți 

crescători, care aveau 
192.700 de capete. Și nu doar 
la Iași se creșteau vaci. Ci în 
întreaga țară, unde figurau, în 
total, peste 5 milioane de 
bovine. 

Totuși, chiar dacă sunt 
mai puține animale în 
evidențe în ultimii ani, față 
de 1990, nu putem să nu 
observăm că pro ducția de 
lapte este ceva mai bună 
acum, semn că dezvoltarea 
industriei și‐a spus 
amprenta aici, cel puțin în 
sistemele mecanizate sau 

automate de mulgere. Con ‐
cret, dacă în evidențele din 
1990 producția de lapte 
declarată, la Iași, era de 
1.519.284 de hectolitri (hl), 
în anul 2000 de exemplu, 
producția totală era de 
1.869.536 de hl. Diferențe pe 
care le vedem și la o scară 
mai mare, la nivel național: 
40 de milioane de hl de lapte 
‐ producție declarată în 
1990 VS 48 de milioane de 
hl/lapte ‐ producție 
declarată 10 ani mai târziu. 
(Ana‑Maria DOBRE)

Pe viitor, fermierul își dorește să mai 
cumpere câteva dozatoare, pe care să le 
amplaseze în oraș, și cu profitul obținut 
să‐și îndeplinească visul. „Visul meu, 
de la bun început, a fost ca la 
Țigănași, unde am vorbit și cu dom‑
nul primar de aici, să fac un punct de 
procesare a laptelui. Și ceea ce 
colectăm astăzi de la văcuțe să dăm a 
doua zi la școli, la copii. Să fie lapte 
pasteurizat sau ce se dorește“, ne‐a 
mai spus Petru Tudose.

Laptele din dozatoare vine de la o 
fermă din Țigănași pornită de la zero
l cine se află în spatele dozatoarelor de lapte integral din oraș? l un 
tânăr din Țigănași a pornit de la zero, cu bani câștigați în străinătate

După ce a muncit pentru alții 
șapte ani, în țări străine, un 
tâmplar din Iași a decis să revină 
în România și să-și deschidă o 

afacere. Cu banii strânși, acesta 
s-a decis să-și cumpere patru vaci 
de lapte și a devenit fermier. Acum 
are o exploatație în toată regula, 

cu zeci de animale de rasă, care îi 
produc lapte numai bun și de 
profit. Face bani frumoși, dar este 
și multă muncă, ne asigură el.

„Visul meu e să fac un punct de procesare 
a laptelui și ce colectăm astăzi de la 

văcuțe să dăm a doua zi la școli, la copii“

Centrul de service
Dacia – Renault – Nissan:
Service de ultimă generație acum în Iași.

Programează-te la

     0232 933.� 
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Printre coșmarurile antre‐
prenorilor, pe lângă inspecția 
fiscală și falimentul debitori‐
lor, la loc de cinste stă 
birocrația aferentă concedie‑
rii disciplinare. 

Nu are importanță dacă 
salariatul a lipsit nemotivat, a 
venit băut la locul de muncă 
sau nu și‐a respectat fișa pos‐
tului. Concedierea 
disciplinară are reguli simi‐
lare în toate cazurile, iar 
nerespectarea întru totul a 
procedurii conduce la repri‐
mirea salariatului cu 
despăgubiri, indiferent de 
gravitatea abaterii reproșate.  

Procedural, angajatul 
nemulțumit de concediere nu 
are altă obligație decât să for‐
muleze o cerere de chemare 
în judecată în termen legal. 
Ulterior acestui moment, 
toată povara dovedirii con‐
textului care a dus la conce‐
diere apasă pe umerii compa‐
niei angajatoare, care va tre‐
bui să dovedească în fața 
instanței atât justețea decizii‐
lor, cât și modalitatea de 
protejare a drepturilor salari‐
atului în procedura de conce‐
diere. În caz contrar, va fi 
obligată să îl reprimească pe 
salariatul concediat, 
plătindu‐i despăgubiri de 
valoarea salariilor și a tutu‐
ror drepturilor de care a fost 
lipsit pe perioada procesului.  

Dramatic este că aceste 
despăgubiri pot ajunge la 
sume uriașe, întrucât durata 
proceselor în astfel de litigii 
poate depăși cu ușurință un 
an. Deși legea impune ter‐
mene scurte, de până la 10 
zile, în realitate de la depune‐
rea cererii de chemare în 
judecată și până la fixarea 
primului termen pot trece 
între 3 și 8‐9 luni, iar terme‐
nele ulterioare necesare pot 
fi date și la 3‐4 luni distanță.  

Ca sa poată dispune 
concedierea unui angajat 
indisciplinat, angajatorul are 
de trecut prin adevărate furci 
caudine, și le vom lua pe rând 
pe cele mai importante sau 
cu grad de risc ridicat.  

În primul rând, ca sa 
putem vorbi de o abatere 
disciplinară, trebuie să ne 

asigurăm că fapta este 
descrisă ca atare în 
Regulamentul Intern și este 
calificată ca abatere (și desi‐
gur Regulamentul a fost adus 
la cunoștința salariatului 
anterior abaterii).  

Nimic nu e de la sine 
înțeles în această materie, 
precizia e esențială, iar un 
Regulament Intern bine gân‐
dit este primul lucru pe care 
îl poate face o companie pen‐
tru a‐și face viața ușoară ‐ 
pentru că, potrivit legilor lui 
Murphy, sigur va veni și 
momentul când va fi pusă la 
încercare în relație cu 
salariații.  

Anterior concedierii salar‐
iatul trebuie convocat în 
scris, într‐un termen rezona‐
bil și cu indicarea datei, orei, 
locului și obiectului 
convocării. Obiectul 
convocării este reprezentat 
de cercetarea disciplinară, cu 
descrierea cât mai precisă 
posibil a abaterii reproșate 
(absențele din data x, nere‐
spectarea obligației de a face 
ceva în data  y). Tot prin con‐
vocator trebuie să i se aducă 
la cunoștință că poate veni 
însoțit de avocat, de un 
expert în legislația muncii 
sau de un reprezentant al 
salariaților.  

Nerespectarea obligației 
de convocare conform legii 
atrage nulitatea concedierii. 
Din păcate, uneori convo‐
catorul fie nu există („ce sa‐l 
mai chem, că oricum nu vine, 
doamna avocat..“), fie e 
comunicat verbal, fie include 
referiri imprecise la motivul 
convocării.  

Dar să presupunem că 
avem o convocare corectă: în 
scris (ceea ce poate însemna 
inclusiv pe email, dacă am 

agreat această modalitate 
internă), cu indicarea ele‐
mentelor obligatorii și într‐
un termen rezonabil (deci în 
niciun caz de azi pe mâine).  

Dacă apărările salariatului 
nu sunt convingătoare sau 
salariatul nu se prezintă, se 
va emite decizia de conce‐
diere, care trebuie să 
îndeplinească obligatoriu 
toate formalitățile impuse de 
art 252 din Codul Muncii.  

Abaterea reproșată tre‐
buie descrisă din nou cu 
maxim de detalii – ce a greșit 
salariatul și la ce dată (inclu‐
siv la ce oră, dacă e relevant). 
Nu se admite imprecizia și 
năduful cu care uneori anga‐
jatorii scapă de salariații care 
devin indezirabili și cărora li 
se reproșează un comporta‐
ment general deranjant, dar 
care nu poate fi surprins în 
concret. Nu de puține ori 
instanțele au anulat decizii 
de concediere pentru „întâr‐
zieri frecvente“ (când?), „lim‐
baj necorespunzător“ (care?), 
„atitudine neconformă“ 
(când, unde, cum?).  

De asemenea, legea 
impune precizie în indicarea 
prevederii contractuale, 
legale sau de Regulament 
Intern încălcate de salariat 
(De unde rezultă că a făcut 
ceva interzis? Știa că e inter‐
zis?). Altfel, evident, conce‐
dierea poate fi anulată. 

Dar cel mai problematic 
punct al deciziei este referi‐
rea la „motivele pentru care 
apărările salariatului au fost 
înlăturate“ (adică nu au fost 
acceptate).  

Nelămurirea acestor ches‐
tiuni atrage nulitatea 

absolută a concedierii, oricât 
ar părea de bizar, pentru că 
așa impune art 252 alin 2 lit 
c) din Codul Muncii. 
Legiuitorul vrea să fie lim‐
pede explicat de ce nu am 
fost convinși de salariat sau 
de ce nu contează apărările 
sale. Chiar și atunci când 
salariatul recunoaște abate‐
rea, rubrica trebuie bifată și 
angajatorul trebuie să explice 
de ce nu e suficientă 
recunoașterea ca să se evite 
concedierea.  

Obligatoriu mai trebuie 
indicat temeiul de drept care 
permite concedierea, posibil‐
itatea de a contesta decizia în 
30 de zile calendaristice de la 
comunicare (atentie că ter‐
menul de contestare în cazul 
concedierii disciplinare e dif‐
erit de termenul de contes‐
tare în cazul celorlalte 
temeiuri de concediere), pre‐
cum și instanta competentă, 
respectiv Tribunalul de la 
domiciliul salariatului sau de 
la locul de muncă, la alegerea 
salariatului. Omisiunea 
oricăruia dintre aceste 
repere este iremediabilă. 

Este complicat să ne 
menținem echilibrul într‐o 
aventură antreprenorială, iar 
relațiile de muncă aduc și 
mai multă complexitate 
ecuației.  

Din păcate, concedierea 
disciplinară este un examen 
rigid și neinteresat de 
realitățile sociale pe care ar 
trebui să le rezolve – iar 
adevărul nu triumfă decât 
dacă este sprijinit de proce‐
duri corect îndeplinite. 

Avocat  
Irina RAIHEL‑ARNĂUTU

Până când concedierea 
ne va despărți

Irina RAIHEL-ARNĂUTU

Dragoș Damian (Terapia) 
– Cât de îngrijorați să fim 
că, în curând, decrețeii se 

vor pensiona?
Antreprenorii, 

corporatiștii, bancherii, 
finanțiștii, economiștii, 
consultanții, avocații, lobiștii 
și experții în afaceri nu par 
îngrijorați de declinul demo‐
grafic și de presiunea de pe 
sistemul de pensii. Ei gân‐
desc practic: 

1) multi dintre românii 
născuți în 1967 au murit deja 
și vor mai muri înainte sa 
ajungă la pensie – România 
este campioana la mortali‐
tate, CIA Fact book 2022 ne 
da pe locul doi în lume la rata 
mortalității, cu circa 15,26 
decese la mia de locuitori; 

2) multi dintre ei sunt 
plecați din țară – am căutat 
date statistice despre dias‐
pora pe categorii de vârsta 
însă nu am găsit nimic con‐
cludent, nu contează, știm cu 
toții ca vreo 7‐8 milioane de 
romani nu sunt în țară; 

3) și, desigur, multi dintre 
românii născuți atunci au 
plecat deja în pensie, siste‐
mul de pensii din România 
este o glumă proastă de la un 
cap la altul – pensii speciale, 
pensii de boală, pensii acor‐
date pe scutiri, facilități, 
excepții etc, ‐ la fel cum 
încercarea de reformare a 
sistemului de pensii din acest 
an este o glumă abstractă de 
la un cap la altul. 

Să punem în context. 
Natalitatea record din 1967 
dar și din următorii 10 ani 
este atribuita Decretului 770 
/ 1966 care a interzis avor‐
turile, de altfel membrii 
generației 1967‐1980 sunt 
porecliți peiorativ „Decreței“. 
Povestea este un pic mai 
complicata, similara perioa‐
dei interbelice – în 1930 s‐au 
născut 482.084 de români ‐ 
pentru că baby‐boom‐ul din 
anii ’70 este rezultatul 

creșterii economice prin care 
trecea și România alături de 
restul Europei. Așadar copii 
doriți și iubiți de părinți. 
Lucrurile au degenerat însă 
la noi undeva după 1975, 
știm povestea – probabil mai 
puțin știută este povestea 
Decretului‐Lege 1 / 1989, 
care a (re) legalizat avortur‐
ile, o poveste la fel de 
încâlcită. 

Așadar, 527.764 de romani 
născuți în 1967 se vor duce 
în pensie în 2032, când vor fi 
alegeri, la fel ca anul acesta – 
în 2024 pleacă la pensie, cel 
puțin teoretic, 368.007 
romani, născuți în 1959. În 
2032 se va înregistra cel mai 
mare număr de plecări în 
pensie din istoria României. 
Iar în intervalul 2032‐2042 
se vor duce în pensie, dacă o 
vor apuca, în jur de 4 mil‐
ioane de romani. Va fi un șoc 
de proporții epice pentru 
bugetul de pensii, pentru ca 
deșertul demografic din ulti‐
mii 34 ani nu va putea 
susține un astfel de număr de 
pensionari. 

Dar hei, nu disperați! 
Chiar dacă autoritățile 
romane nu au curajul să 
prelungească vârsta de pen‐
sionare – ar fi crima cu pre‐
meditare sa te duci cu vârsta 
de pensionare la 70 de ani 
când speranță de viata în 
2022 a bărbatului român este 

de 72 de ani – vor găsi soluții 
creative pentru „sustenabil‐
itatea“ sistemului de pensii. 
Creșterea contribuției la CAS, 
naționalizarea pilonului II, 
interzicerea cumulului pensie 
– salariu, democratizarea 
pensiilor și multe astfel de 
idei năstrușnice sunt pe 
masă (pentru după alegeri, 
stați liniștiți deocamdată). Și, 
desigur, soluția supremă va 
veni în ultima instanță, 
Uniunea Europeana va gândi 
un sistem comunitar fabulos 

de pensii pe care autoritățile 
din tara îl vor adopta ime‐
diat. 

În 2023 s‐au născut 
155.390 de copii, cel mai mic 
număr din ultimii 90 de ani 
de când se fac măsurători. 

Însă mediul de afaceri stă 
liniștit, declinul demografic 
nu este subiect de îngrijo‐
rare, putem dubla PIB în 
următorii 10 ani cu asiatici, 
roboti și inteligență 
artificială. l 

Articol preluat de pe zf.ro

Dragoș DAMIAN

„România este o țară în 
plină reformare; tot timpul 
facem o reformă, ba în 
învățământ, ba în sănătate, 
pe urmă la Fisc, pe urmă la 
ANAF, pe urmă la Codul 
Fiscal și, din păcate, trebuie 
să constat că există tendința 
de a lucra ca pendulul, 
dintr‑o extremă în cealaltă. 
Ba avem situații în care 
Fiscul nu se ocupă de aceste 
chestiuni, ba avem situații 
în care Fiscul se ocupă 
câteodată de detalii care 
chiar nu cred că merită 
foarte multă atenție“. (Klaus 
Werner Iohannis) 

Garda financiară cuprin‐
dea – până la desființarea din 
anul 2013 ‐ 42 secții teritori‐
ale, constituite la nivelul 
județelor și al municipiului 
București, iar coordonarea 
centrală revenea 
Comisariatului General. Tot 
atunci, instituția număra 770 
comisari. Acestora nu li s‐au 
aprobat cererile de transfer 
pe funcțiile de inspector 
antifraudă din cadrul 
Direcției generale antifraudă 
fiscală (DGAF), iar cei care s‐
au înscris la concurs aveau să 
pice în proporție de peste 
50%. Noua instituție (DGAF) 
care a luat locul Gărzii finan‐
ciare, având aceeași menire ‐ 
să combată evaziunea fiscală, 
nu mai includea structuri 

județene, ci doar regionale. 
Nota de fundamentare a 
Hotărârii Guvernului (HG) nr. 
520/2013 privind organiza‐
rea și funcționarea ANAF, pe 
baza căreia s‐au făcut 
modificările arătate, indica 
unele avantaje în interesul 
colectării bugetare. Numai că, 
acum, când au trecut ceva 
mai mult de 10 ani, se 
pregătește revenirea la for‐
mula județeană a organizării 
controlului antifraudă fiscală. 
Nu se revine, însă, și la denu‐
mirea existentă anterior – de 
„Gardă financiară“. OUG nr. 
23/18.03.2024 privind unele 
măsuri pentru consolidarea 
capacității instituționale a 
ANAF (…) dispune, între 
altele, reorganizarea 
activității DGAF, prin utiliz‐
area funcției publice specifice 
‐ inspector antifraudă și 
așezarea activității operative 
a DGAF pe structuri județene 
de antifraudă fiscală. Din 
Nota de fundamentare a HG 
pentru modificarea și com‐
pletarea HG nr. 520/2013 
reiese că, revenind la organi‐
zarea structurilor județene 
de antifraudă fiscală (cu 
păstrarea și a nivelului 
regional), Executivul mizează 
pe „eficientizarea 
activității, operativitatea 
verificărilor și creșterea 
calității controalelor.“ 

Codul de procedură 
fiscală stipulează că acest tip 
de control (antifraudă) „se 
efectuează de către 
funcționarii publici din 
cadrul Direcției generale 
antifraudă fiscală“, obiectul 
acestuia constituindu‐l 
„prevenirea și combaterea 
fraudei și evaziunii fiscale“. 
Ca și în cazul verificărilor pe 
care le executau comisarii 
Gărzii financiare ‐ pe baza 
legitimației de control, a 
insignei și a ordinului de 
serviciu permanent, și actu‐
alii inspectori antifraudă 
fiscală exercită „activități de 
control operativ, fără 
informarea prealabilă a 
contribuabilului/plătitorul
ui cu privire la efectuarea 
controlului“. Evident, uni‐
formele, cu însemnele lor 
specifice, dotările pentru 
autoapărare individuală și 
autorismele de serviciu au 
rol însemnat în asigurarea 
succesului misiunilor. 
Inventarul mijloacelor indi‐
viduale de autoapărare 
cuprinde butelii cu gaz para‐
lizant (cu portbutelie pentru 
centură), electroșocuri ‐ pis‐
toale/bastoane etc. Inițial, 
prin HG nr. 520/2013 
(Anexa 5), se prevăzuse ca 
armament de serviciu: pistol 
cu un încărcător (câte o 
bucată pentru fiecare 

inspector antifraudă), toc 
din piele pentru pistol și 
muniție de război pentru fie‐
care ședință de tragere, pre‐
cum și în cazul unor acțiuni 
speciale.  

Logistica de transport 
prevăzută acum cuprinde: 
483 autoturisme operative 
pentru acțiunile de prevenire 
și combatere a actelor și fap‐
telor de evaziune fiscală și 
fraudă fiscală, 146 autovehi‐
cule de transport marfă și 
persoane (deplasări oper‐
ative) și 3 autovehicule de 
transport persoane (echipe 
operative). Se mai adaugă 
aici două ambarcațiuni fluvi‐
ale: una cu 4 locuri + echipaj 
și alta cu 8‐10 locuri + echi‐
paj. 

Deja a fost aprobată și 
majorarea schemei de per‐
sonal cu un număr de 220 
posturi, în vederea 
implementării Sistemului 
național RO e‐Sigiliu, menit 
să asigure urmărirea 
trasabilității transporturilor 
susceptibile de evaziune 
fiscală. Cât despre 
operaționalizarea efectivă a 
structurilor antifraudă teri‐
toriale județene, aceasta ar 
urma să aibă loc loc începând 
cu data de 1 Ianuarie 2025.  

 
Prof. univ. dr.  

Ionel BOSTAN

Colectare bugetară cu 
electroșocuri și gaz paralizant
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În Ibiza, cazarea este foarte 
scumpă și devine din ce în ce 
mai scumpă, iar chiriile sunt 
complet disproporționate față 
de câștigurile celor care 
lucrează pe insula petrecerilor, 
așa că a folosi mașina pe post 
de casă devine o alternativă, 
relatează BBC. 

César Nebrera toarnă într‐o 
cană cafeaua pe care a prepa‐
rat‐o pe un aragaz din portba‐
gajul mașinii sale. Vechea sa 
berlină Kia, de culoare verde, 
stă la umbra unui copac de 
lângă șoseaua principală din 
apropierea orașului Ibiza. 

„Mi‑e dor de lucrurile de 
bază care fac viața 
confortabilă, cum ar fi să poți 
sta în picioare în propria 
casă, să poți găti cum trebuie 
sau chiar să deschizi un ser‑
tar și să scoți niște șosete“, 
mărturisește Cesar. „Acestea 
sunt genul de lucruri pe care 
le pierzi atunci când trăiești 
într‑o mașină“, spune el. 

Mașina Kia a lui César a 
devenit casa lui în ultimii trei 
ani. Lucrează ca bucătar, dar, 
având în vedere că prețurile 
chiriilor de pe insula spaniolă 
Ibiza au crescut vertiginos, nu 
își permite să locuiască într‐un 
apartament. „În Ibiza, cazarea 
este foarte scumpă și devine 
din ce în ce mai scumpă“, 
spune el. „Iar costul închirie‑
rii este complet dispropor ‑
ționat față de ceea ce câștigi. 
Așa că a trăi așa este o 
alternativă. Este mai puțin 
confortabil, dar îmi permite 
să continui să trăiesc pe 
insulă“, explică Cesar 

Ibiza este una dintre cele 
patru insule mediteraneene 
principale care alcătuiesc 
Insulele Baleare din Spania. 
Celelalte sunt Majorca, 
Menorca și Formentera. Mulți 
lucrători locali din Ibiza trăiesc 
în condiții la fel de precare ca 
Cesar din cauza costurilor ridi‐
cate ale chiriilor. Anul trecut, 
IGC, un organism reprezentativ 
al poliției gărzii civile, a 
declarat că „trei sau patru“ 
dintre agenții săi locuiau în 
vehicule pe insulă. 

Alți localnici au recurs să 
locuiască în corturi sau în 
locuințe comune extrem de 
simple. Daniel Granda, 
purtătorul de cuvânt al 
Sindicato de Inquilinas de Ibiza 
y Formentera, o organizație 
care îi reprezintă pe chiriașii 
locali, spune că astfel de 

situații devin ceva obișnuit. 
„Mulți oameni ajung să 
trăiască în condiții destul de 
mizere și începem să vedem 
mahalale pe toată insula“, 
spune el. „Fără posibilitatea 
de a găsi o locuință care să 
ne permită să trăim normal, 
noi, cei care locuim pe insulă, 
avem sentimentul că suntem 
împinși în afara ei“, 
mărturisește Granda. 

Ratele ridicate ale dobânzi‐
lor și o recentă criză a costului 
vieții i‐au descurajat pe mulți 
spanioli să cumpere proprie ‐
tăți, creând o creștere a cererii 
de locuințe închiriate, ceea ce a 
dus la creșterea costurilor de 
închiriere. Prețurile chiriilor în 
Insulele Baleare au crescut în 
medie cu 18% numai în ulti‐
mul an, comparativ cu o 
creștere medie de 12% la nivel 
național. 

În plus, statutul de centru 
turistic al insulei Ibiza a dus la 
creșteri mult mai abrupte, în 
unele cazuri de până la 40 sau 
50% numai în ultimul an. 

Chiriile mari versus 
locurile de muncă 

Isabel María Pérez, care a 
căutat cazare la prețuri accesi‐
bile pe insulă, spune că o 
cameră single costă între 700 
și 1.000 de euro pe lună, în 
timp ce un apartament modest 
poate costa în jur de 1.500 de 
euro. 

Isabel, care lucrează ca 
casieră într‐un supermarket, și 
partenerul ei, care are un loc 
de muncă într‐un hotel de cinci 
stele, au fost nevoiți să se mute 
din apartamentul lor închiriat 
atunci când acesta a fost vân‐
dut. De atunci, ei locuiesc cu 
soacra lui Isabel. 

Originară din regiunea 
centrală spaniolă Castilla La 
Mancha, Isabel spune că ea și 
familia ei se gândesc acum să 
se mute înapoi pe continent, 
doar din cauza situației 
locuințelor. „Problema în alte 
părți ale Spaniei este că nu 
există prea multe locuri de 
muncă“, spune ea. „Aici există 
toată munca pe care ți‑ai 
putea‑o dori, dar nu ai unde 
să locuiești“, explică tânăra. 

Șomajul în Ibiza Town, cap‐
itala insulei, este de puțin sub 
5%, față de 8% în Madrid sau 
19% în capitala regiunii 
Andaluzia, Sevilla. 

Cum s-a ajuns  
la această situație 

Cu o populație de doar 
160.000 de locuitori, Ibiza a 
primit anul trecut aproape 
patru milioane de turiști, un 
nou record, iar 84% din activi‐
tatea sa economică este legată 
de turism, potrivit guvernului 
local. În timp ce hotelurile, res‐
taurantele și cluburile sale 
oferă o mulțime de locuri de 
muncă, o mare parte din 
locuințele sale sunt disponibile 
doar la tarifele turistice pe 
termen scurt, iar lucrătorii 
locali sunt excluși de pe piață. 

Guvernul regional conserva‐
tor al Insulelor Baleare, care a 
ajuns la putere anul trecut, a 
ales să nu pună în aplicare o 
lege a locuințelor aprobată de 
guvernul spaniol de la Madrid, 
care urmărește să plafoneze 
chiriile în zonele din țară unde 
acestea au crescut vertiginos. 

În schimb, autoritățile 
locale atribuie problema 
locuințelor în principal propri‐
etarilor de case din zonele 
rezidențiale din Ibiza care nu 
respectă legea, oferindu‐și 
proprietățile spre închiriere pe 
termen scurt, în condițiile în 
care legile locale prevăd că 
acestea trebuie închiriate pen‐
tru cel puțin șase luni la rând. 
Administrația locală afirmă că, 
din 2019, a aplicat amenzi în 
valoare de aproximativ 4 mil‐
ioane de euro în legătură cu 
activitățile ilegale din sectorul 
turismului. 

„Problema este că se 
câștigă mult mai mulți bani 
dacă se închiriază pentru 
câteva zile sau săptămâni 
decât dacă se închiriază în 
conformitate cu legea“, 
recunoaște Juan Miguel Costa, 
șeful departamentului de 
turism din Ibiza. 

El spune că autoritățile 
regionale și municipale trebuie 
să colaboreze „pentru a ataca 
acea idee de impunitate care 
a existat pe insulă, că este 
foarte ușor să oferi un apar‑
tament (pentru turism) în 
mod ilegal într‑o clădire 
rezidențială sau să oferi o 
proprietate ca locuință de 
vacanță fără o licență de 
vacanță“. 

De asemenea, Costa atribuie 
creșterea numărului de chirii 
faptului că multe locuințe 
rămân nefolosite pe tot parcur‐
sul anului, din cauza 
îngrijorării proprietarilor cu 
privire la posibilele ocupări ile‐
gale, ceea ce reduce și mai 
mult oferta de locuințe pentru 
lucrătorii locali. 

Ibiza, paradisul pierdut? 
O ironie a crizei locuințelor 

din Ibiza este că aceasta 
amenință acum să submineze 
aceeași industrie turistică care 
este atât de mult blamată pen‐
tru că a cauzat creșterea chirii‐
lor în primul rând. 

„Oricine locuiește aici 
continuă să spună același 
lucru: ceva trebuie să cedeze, 
pentru că prețurile continuă 
să crească“, spune George 
McBlain, director de operațiuni 
la O Beach, o discotecă și un 
restaurant care angajează 
lucrători pe insulă din Spania 
continentală și din străinătate. 
„Evident, salariile cresc un 
pic, dar nu suficient“, adaugă 
el. 

„Am prieteni aici și chiriile 
lor au crescut de două ori în 
decurs de un an. Și dacă acest 
lucru continuă, ceea ce veți 
vedea ‑ și deja se întâmplă ‑ 
este că muncitorii care vin pe 
insulă vor alege să meargă în 
altă parte“, avertizează 
McBlain. l

Familiile bogate din SUA 
solicită din ce în ce mai 
mult a doua cetățenie și 
drept de rezidență, ca o 
modalitate de a‐și acoperi 
riscul financiar, potrivit 
unei firme de avocatură de 
top, Henley & Partners, 
transmite CNBC. 

Cei bogați construiesc 
aceste „portofolii de 
pașapoarte“ – colecții de a 
doua, și chiar a treia sau a 
patra, cetățenie – în cazul în 
care trebuie să‐și 
părăsească țara de origine. 

Americanii depășesc 
acum orice altă 

naționalitate 
Henley & Partners, o 

firmă de avocatură 
specializată în cetățenie cu 
valoare netă ridicată, a spus 
că americanii depășesc acum 
orice altă naționalitate 
atunci când vine vorba de a‐
și asigura reședințe alter‐
native sau cetățenie 
adăugată. 

„SUA este încă o țară 
grozavă, este încă un 
pașaport uimitor. Dar, dacă 
sunt bogat, aș dori să mă 
protejez împotriva nivelu‑
rilor de volatilitate și incer‑
titudine. Ideea de diversifi‑
care este bine înțeleasă de 
oamenii bogați în jurul a 
ceea ce investesc. Nu are 
sens să am o singură țară 
de cetățenie și reședință 
atunci când am capacita‑
tea de a diversifica și acel 
aspect al vieții mele“, a spus 
Dominic Volek, șeful grupu‐
lui pentru clienți privați la 
Henley & Partners. 

Exemple recente recente 
de persoane bogate cu a 
doua cetățenie includ inves‐
titorul miliardar în tehnolo‐
gie Peter Thiel, care a 
obținut cetățenie în Noua 
Zeelandă, și fostul CEO al 
Google Eric Schmidt, care a 
solicitat cetățenia în Cipru. 

Desigur, cei bogați nu 
împachetează în masă și 

renunță la cetățenia 
americană. În timp ce un 
număr relativ mic de ameri‐
cani renunță la cetățenie în 
fiecare an pentru a declara o 
nouă țară de origine, în prin‐
cipal din cauza cerințelor de 
depunere a declarațiilor de 
impozite, așa‐numita „taxă 
de ieșire“ necesară pentru a 
renunța la cetățenie o face 
prohibitivă din punct de ved‐
ere financiar pentru majori‐
tatea, cu excepția celor ultra‐
bogați, să renunțe pur și 
simplu și să declare o nouă 
cetățenie. 

Americani bogați obțin 
vize sau un program de 
cetățenie suplimentar 
În schimb, mulți americani 

bogați obțin vize sau un pro‐
gram de cetățenie suplimen‐
tar pentru a‐și completa 
pașaportul american. Potrivit 
lui Henley, principalele 
destinații pentru pașapoarte 
suplimentare în rândul amer‐
icanilor sunt Portugalia, 
Malta, Grecia și Italia. 

Programul „Golden Visa“ 
al Portugaliei este deosebit 

de popular, deoarece oferă o 
cale de rezidență și cetățenie 
– cu călătorii fără viză în 
Europa – în schimbul unei 
investiții de 500.000 de euro 
(aproximativ 541.000 USD) 
într‐un fond sau capital pri‐
vat. Malta oferă o viză de aur 
pentru 300.000 de euro 
investiți în imobiliare, despre 
care Volek a spus că a devenit 
„deosebit de populară printre 
americani“. 

„Cu Malta devii un 
cetățean european, cu 
drepturi complete de stabil‑
ire în toată Europa“, a spus 

el. „Deci poți trăi în 
Germania, copiii tăi pot 
merge să studieze în Franța 
și ai dreptul să trăiești, să 
lucrezi și să studiezi în 
toată Europa.“ 

Există trei motive princi‐
pale pentru creșterea porto‐
foliilor de pașapoarte ameri‐
cane sau „diversificarea 
domiciliului“. Un pașaport 
alternativ facilitează 
călătoriile americanilor care 
se aventurează în părți ale 
lumii care sunt mai puțin 
prietenoase cu SUA. 

„Pentru cetățenii ameri‑
cani, britanici și israelieni 
nesiguri de primirea lor în 
străinătate, pașapoartele 
suplimentare oferă o flexibil‑
itate vitală. Odată cu 
creșterea instabilității glob‑
ale, deținerea cetățeniei într‑
o altă țară, în special una 
care este considerată mai 
neutră sau mai favorabilă 
din punct de vedere politic, 
oferă acum o opțiune de 
rezervă sau alternativă 
valoroasă“, potrivit unui 
raport al Henley. Un alt motiv 
este călătoria de afaceri, care 

poate fi mai sigură și mai 
puțin vizibilă cu un pașaport 
non‐SUA în multe țări. 

Liderii de afaceri din SUA 
ar putea fi ținte pentru 
„resentimente, luare de 
ostatici sau terorism ale‑
atoriu, în haosul statelor 
prăbușite sau al țărilor cu 
risc ridicat în care trebuie 
să călătorească în scopuri 
de afaceri“, potrivit raportu‐
lui, care spune că părțile 
interesate variază de la 
administratorii de fonduri 
care se întâlnesc cu clienți 
globali până la directori de 

companii miniere care 
vizitează centre de 
operațiuni. Utilizarea unui 
pașaport secundar poate 
ajuta, de asemenea, la trans‐
ferurlei financiare sau 
tranzacțiile transfrontaliere 
în noua țară. 

În cele din urmă, unii 
americani bogați își doresc 
pur și simplu o rezidență de 
rezervă pentru o posibilă 
pensionare, pentru a fi mai 
aproape de familiile lor care 
locuiesc în străinătate sau 
din motive de stil de viață în 
noua era a muncii la distanță. 

Este de așteptat ca 
migrația milionarilor să 
atingă un nou maxim 
Pentru alții, politica 

americană este motorul. 
„Toți trăim în vremuri 
incerte, nu doar în SUA, ci și 
în toate națiunile din lume. 
Cine știe ce se va întâmpla 
în continuare. Este vorba 
într‑adevăr de a avea nu 
numai un Plan B, ci și un 
Plan C și D“, a spus Volek. 

La nivel global, este de 
așteptat ca migrația miliona ‐
rilor să atingă un nou maxim 
în 2024, deoarece războaiele, 
represiunile guvernamentale 
asupra bogăției și incertitudi‐
nea politică conduc mai mulți 
rezidenți bogați în alte țări. 
Se estimează că 128.000 de 
milionari se vor muta într‐o 
nouă țară în acest an, în 
creștere de la 120.000 în 
2023 și de la 51.000 în 2013, 
potrivit Henley. 

SUA rămân o destinație de 
top pentru milionarii globali 
care părăsesc alte țări, cu un 
flux net de 2.200 de milionari 
în 2023 și un flux estimat de 
3.500 în 2024, potrivit 
Henley. China rămâne cea 
mai mare sursă de emigrare 
a milionarilor, pierzând anul 
trecut 13.500 de milionari. 
„Oportunitățile de creare a 
bogăției în SUA sunt inega‑
late la nivel global“, a spus 
Volek. l

Locuitorii din Ibiza au ajuns să trăiască 
în mașini, în timp ce pe insula 

petrecerilor chiriile au crescut vertiginos

Familiile bogate din SUA solicită din ce în ce 
mai mult a doua cetățenie și drept de rezidență 
l ei se pun la adăpost față de autorități l în acest fel diminuează cât mai mult posibil riscul financiar
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Infractorii cibernetici devin mai 
sofisticați și eficienți. Cea mai  

nouă găselniță: „Mesaj de la șef“ 
l tot mai mulţi români cad pradă așa numiţilor infractori cibernetici l acum, hoţii și-au perfecţionat metodele și acţionează 

mai ales în mediul online, acolo unde au migrat majoritatea banilor l ZdI vă prezintă un studiu de caz și câteva din 
metodele prin care puteţi să vă feriţi de ei l sub nicio formă nu daţi datele dumneavoastră personale sau cele de pe 

cardurile bancare dacă aveţi și cea mai mica îndoială în privinţa tranzacţiilor l de asemenea, nu răspundeţi la mesajele 
nesolicitate l atenţie mărită la mailurile care vin aparent de pe adresa unor bănci, furnizori de servicii sau instituţii ale 

statului l solicitaţi detalii suplimentare și, nu în ultimul rând, nu ezitaţi să anunţaţi autorităţile sau părţile implicate
Specialiștii din cadrul 

Directoratului Național de 
Securitate Cibernetică (DNSC) 
au lansat un avertisment 
referitor la faptul că infracto‐
rii cibernetici își 
perfecționează constant sce‐
nariile și tacticile de atac și 
apelează la diverse metode 
pentru a prinde în capcană 
potențiala victimă. 

„Infractorii cibernetici își 
perfecționează constant sce‑
nariile și tacticile de atac, 
apelând diverse metode pen‑
tru a prinde în capcană 
potențiala victimă. Cu o 
simplă căutare pe internet 
putem să găsim tot felul de 
exemple de astfel de ten‑
tative în care angajații au 
fost păcăliți de infractori 
care au impersonat o 
persoană din conducerea 
unei organizații. Nu de mult 
angajatul unei 
multinaționale din Hong 
Kong a fost păcălit, în tim‑
pul unei videoconferințe 
realizate cu ajutorul tehnol‑
ogiei Deepfake, să efectueze 
mai multe tranzacții ban‑
care importante“, au trans‐
mis specialiștii DNSC. 

Astfel, frauda „Mesaj de la 
șef“ vizează angajații 
autorizați să efectueze plăți, 
care, prin inducere în eroare, 
sunt determinați să plătească 
o factură falsă ori să efectueze 
un transfer. Specialiștii DNSC 
explică în ce constă metoda 
„Mesaj de la șef“. Astfel, un 
infractor sună sau trimite un 
e‐mail, pretinzând că este 
unul din managerii de top din 
companie. El solicită efectua‐
rea urgentă a unei plăți. 
Angajatului i se cere să nu 
respecte procedura obișnuită 
de autorizare a plăților. 
Instrucțiuni complete pot fi 
trimise mai târziu, de către o 
persoană sau prin e‐mail. 
Folosește un limbaj persuasiv, 
de tipul: „avem încredere în 
tine, rămâne între noi, eu 
sunt ocupat acum“. 

Specialiștii cibernetici 
afirmă că infractorii solicită 
deseori ca plata să se facă 
într‐un cont din afara țării și 
chiar a Europei. Ulterior anga‐
jatul transferă banii într‐un 
cont al atacatorului. 

Studiu de caz – Cum au 
zburat 1.106,44 lei în 

Hong Kong din conturile 
BCR Iași 

Hoții care fură bani de la 
clienții băncilor fac „ravagii“ 
la Iași. O ieșeancă a asistat 
neputincioasă la o deturnare 
de fonduri din contul său. 
Când aceasta a anunțat 
instituția bancară despre fap‐
tul că tranzacția se află în der‐
ulare, reprezentanții băncii i‐
au dat un răspuns halucinant, 
că nu pot interveni pentru 
oprirea decontării sumei. 
Cazul a ajuns în atenția 
polițiștilor. 

Cazul pe care îl prezentăm 
arată cât de simplu pot 
„umbla“ hackerii prin contu‐
rile bancare, în timp ce 
funcționarii băncilor sunt 
simpli spectatori la deturna‐
rea fondurilor. Victimei i‐au 
fost direcționați banii din con‐
tul BCR, în seara zilei de joi, 
săptămâna trecută. Hackerul 
a clonat cardul apoi a încercat 
de mai multe ori să plătească 
într‐un cont din Hong Kong 
de unde este de presupus că 
ar fi trebuit să‐i scoată fără să 
fie identificat. În ciuda apelu‐
rilor disperate ale victimei la 
call center‐ul băncii, în care 
reclama că este în desfășurare 
un furt, banca a refuzat să 
oprească plata. 

„George“ m-a  
înștiințat de plată 

„În data de 4 aprilie 
2024, în jurul orei 20, am 
primit un mesaj din 
aplicația «George» a Băncii 
Comerciale Române, a cărei 
clientă sunt, prin care mi s‑a 
adus la cunoștință faptul că, 
la data de 4 aprilie, ora 
11.19 am efectuat o plată 
către un comerciant PAYPAL 

*JERRY CUJSJ în valoare de 
1.106,44 lei, din Hong Kong. 
Imediat ce am citit mesajul, 
la ora 21,35 am sunat în Call 
Center BCR pentru a 
reclama faptul că nu am 
nicio cunoștință despre o 
astfel de tranzacție și am 
cerut blocarea cardului. 
Ulterior, am observat că 
suma nu plecase din contul 
meu, era doar blocată, 
urmând să fie ulterior 
operată tranzacția și am 
revenit cu un nou apel în 
Call Center pentru a solicita 
să nu se efectueze plata 
deoarece este un furt. Mi s‑a 
transmis că nu este posibil 
acest lucru, plata își va 
urma parcursul și am fost 
informată că pot depune un 
aviz de refuz la plată. Am 
transmis pe mail acest aviz 
de refuz de plată în aceeași 
zi la ora 23,04, însoțit și de o 
prezentarea a situației și am 
solicitat expres blocarea 
banilor în contul meu până 
la soluționarea investigației 
făcută de către departamen‑
tul Fraude a BCR. La ora 
23,05 am primit de la BCR 
un mesaj automat de 
recepționare a solicitării. 
Fac precizarea că la ora 
22,23 am primit un mesaj de 
tip SMS de la BCR prin care 
am fost informată că, pentru 
siguranța mea, cardul BCR a 
fost blocat urmare a 
tranzacției în suma de 0,00 
USD la WALKS . LLC, un alt 
așa zis comerciant“, a relatat 
victima. Cel mai probabil, con‐
tul urma să fie din nou debitat 
de către hackeri, care încer‐
cau să cumpere produse. 
PayPal este un procesator de 
plăți prin care persoanele 
fizice și juridice pot să trimită 
și să primească bani online. 
Este nevoie de un cont PayPal 
pe care să îl asociezi cardului 
sau contului tău bancar. În 
cazul nostru, victima nu are 
un asemenea cont și cel mai 
probabil este folosit de către 
hackerul care a furat banii din 
cont. 

A doua zi, ieșeanca a mers 
direct la bancă pentru a cere 
alte lămuriri și a depus un alt 
aviz de refuz al plății. 
Halucinant este faptul că 
reprezentanții băncii i‐au sub‐
liniat faptul că nu pot opri 
transferul banilor blocați de 
către PayPal. 

„La data de 5 aprilie la 
ora 9,30 am fost la agenția 
BCR de pe Bulevardul 
Independenței unde am 
depus un nou Aviz de refuz 
la plată și a fost deschisă și 
o solicitare către departa‑
mentul de Investigare a 
Fraudelor din cadrul BCR. 
Mi s‑a comunicat din nou 
faptul că «plata» își va urma 
cursul, cu toate că și repre‑
zentanta BCR a observat că 
este o tranzacție suspectă, 
întrucât nu respectă tiparul 
plăților obișnuite: comuni‑
carea efectuării tranzacției 
către mine s‑a făcut după 
aproximativ 9 ore, în loc să 
fie făcută instant, ca orice 
plată“, a completat victima. 
Ea se plânge că BCR nu 
reacționează rapid la alertele 
sesizate ale clienților și dă 
exemplul unei alte situații pe 
care a reclamat‐o la vremea 
respectivă băncii. 

Contul blocat pentru o 
plată suspectă 

„Pe data de 9 ianuarie 
2024 am observat că am 
avut contul blocat pentru o 
plată suspectă de care, la fel, 
nu am avut știință. Am tri‑
mis o solicitare către BCR 
prin care am cerut imple‑
mentarea unui sistem de 
preautorizare a tuturor 
plăților online. Mi s‑a 
răspuns la data respectivă 
că sunt conștienți că sunt 
aspecte de îmbunătățit în 
activitatea băncii, iar feed‑
backul meu nu poate decât 
să îi ajute să construiască și 
să îmbunătățească activita‑
tea. Sugestia mea a fost 
transmisă către departa‑
mentele abilitate, urmând 
ca, după o analiză atentă să 

se decidă asupra 
implementării. Și iată cum, 
la trei luni distanță față de 
acel incident, departament‑
ele specializate ale BCR încă 
analizează dacă este sau nu 
oportun să își protejeze 
clienții de fraudele bancare. 
Menționez că BCR, a doua 
cea mai mare bancă din 
România, are un sistem de 
autorizare a plăților online 
din aplicația «George» cu 
Face ID, pe care o folosesc, 
dar pentru plățile la 
comercianții la care se 
introduc datele 
inscripționate pe card nu 
există nicio metodă de 
preautorizare a plății pusă 
la dispoziție de către bancă 
pentru a‑și proteja clienții. 
Există doar situații în care 
comercianții pun la 
dispoziția cumpărătorilor 
această metodă 
suplimentară de protecție și, 
doar în aceste cazuri se 
poate preautoriza plata. 
Banca BCR nu consideră că 
este o prioritate siguranța 
clienților săi. Este inadmisi‑
bil ca o bancă, de o aseme‑
nea mărime, să primească 
un Aviz de Refuz de Plată din 
partea unui client care 
reclamă că este un furt și să 
onoreze plata în loc să lase 
banii blocați în cont, așa 
cum sunt și la data prezen‑
tei cereri, până la finaliza‑
rea anchetei realizată de 
către departamentul fraude 
a băncii! Consider, pe cale de 
consecință, că banca este 
complice la acțiunile de 
fraudă ale acestor hackeri 
online“, a conchis clientul 
BCR. 

Banca și-a recunoscut 
vina și a acoperit paguba 

La două zile de la sesizarea 
fraudei, clienta băncii a fost 
înștiințată de un mesaj al 
băncii că banii au fost 
transferați în contul indicat de 
hackeri. După alte două zile, a 
primit un nou mesaj, că o 
sumă similară a fost vărsată 
de bancă în contul ei, fiind 
considerată „în dispută“. În tot 
acest timp, ea nu s‐a putut 
folosi de banii în cauză. 

Jurnaliștii „Ziarul de Iași“ 
au contactat reprezentanții 
BCR din București, iar aceștia 
au răspuns că vor reveni cu 
un răspuns însă acesta nu a 
mai venit. 

Ce spune BCR despre 
cazul femeii care a 

sesizat un hacking și s-a 
plâns de neintervenția 
funcționarilor băncii 
Cazul ieșencei care a fost 

victima unui hacking pe un 
cont de card deținut la Banca 
Comercială Română (BCR) a 
primit un răspuns din partea 
reprezentanților băncii. BCR a 
trimis precizări jurnaliștilor 
Ziarului de Iași în care explică 
frauda bancară produsă. 
Ziarul de Iași a publicat marți 
un articol în care o clientă a 
BCR ne‐a relatat experiența 
avută după ce a primit 
săptămâna precedentă, joi 

seara, un mesaj de la asisten‐
tul „George“ al BCR precum că 
ar fi făcut o achiziție în 
străinătate în urmă cu nouă 
ore. Ea a asistat neputincioasă 
la fraudă: hoțul a reușit să 
efectueze o plată în Hong 
Kong, blocând suma 
respectivă pe card timp de 
două zile. În acest timp, ea a 
încercat să oprească 
tranzacția anunțând BCR. 
Funcționarii băncii i‐au spus 
că nu pot bloca plata și au 
lăsat tranzacția să se 
desfășoare. Ea a anunțat 
Poliția și s‐a arătat 
nemulțumită de reacția 
funcționarilor bancari. La 
patru zile distanță de la sesi‐
zare, banca i‐a alimentat car‐
dul cu o sumă echivalentă, 
fără a furniza alte informații. 
La cinci zile de la solicitarea 
de a oferi explicații, „Ziarul de 
Iași“ a primit reacția băncii.  

 Care este reacția băncii? 
„BCR asigură clienții că 

toate conturile băncii sunt 
protejate cu sisteme de secu‑
ritate la cele mai înalte 
standarde în domeniu. Așa 
că nu a existat și nu există 
nicio posibilitate ca vreun 
hacker să umble direct în 
conturile băncii. Deși 
avertizăm și am avertizat în 
mod constant clienții, prin 
toate mijloacele de comuni‑
care, inclusiv în timpul 
tranzacționării, să nu 
divulge date personale sau 
de identificare ale cardului, 
există cazuri în care per‑
soane răufăcătoare îi 
determină, prin inginerii 
sociale sau alte metode de 
fraudă, să pună la dispoziție 
«cheile» de acces de la con‑
turile lor. Printre acestea 
enumerăm phishing‑ul – sau 
așa‑numitul pescuit de date 
prin e‑mail, WhatsApp, SMS 
sau altele, prin care hoții 
păcălesc clienții să le ofere 
datele cardului sau accesul 
la aplicațiile de internet 
banking – și colectarea date‑
lor cardului, prin interme‑
diul site‑urilor dubioase 
accesate de clienți, cu scopul 
de a fi folosite ulterior în 
mod fraudulos, fără acordul 
titularului. În cazul specific 
reclamat de publicația 
dumneavoastră, vă putem 
spune că, în urma unei 
investigații minuțioase, este 
vorba de compromiterea 
datelor cardului folosit de 
clientă, printr‑o operațiune 
efectuată de aceasta în 
ianuarie 2024, în care a ofe‑
rit toate informațiile acestui 
mijloc de plată pe o 
platformă online nesigură.  

Deși cardul i‑a fost blocat 
proactiv de către banca 
noastră, în urma unor 
potențiale tranzacții sus‑
pecte identificate de mecan‑
ismele antifraudă utilizate 
de BCR, iar clienta a fost 
avertizată rapid, aceasta a 
ales să‑l deblocheze printr‑o 
solicitare specifică adresată 
telefonic instituției noastre. 
Acest lucru a permis ulterior 
ca datele cardului să fie 
folosite pentru plăți neau‑
torizate, fără autentificarea 
din partea clientului, în 
mediul online. Îi sfătuim pe 

toți clienții noștri să nu 
divulge date personale sau 
datele cardurilor persoane‑
lor necunoscute, pe site‑uri 
sau platforme digitale care 
nu prezintă elemente de 
siguranță. De asemenea, în 
cazul în care identifică 
tranzacții pe cont pe care nu 
le recunosc sau nu le‑au 
autorizat, să‑și blocheze 
rapid cardul prin telefon sau 
aplicația de mobile banking, 
să contacteze banca și să 
înainteze un aviz de refuz la 
plată. Orice card BCR poate 
fi înlocuit ulterior rapid, 
fiind reemis online, instan‑
taneu. În cazul reclamat de 
Ziarul de Iași, fondurile 
identificate ca fiind transfer‑
ate neautorizat prin com‑
promiterea datelor de card 
au fost repuse rapid în con‑
tul clientei, în urma avizului 
de refuz la plată, iar banca 
va investiga mai departe 
speța și va încerca recuper‑
area sumelor“, au subliniat 
reprezentanții BCR. 

Ce spune victima 
hacking-ului? 

Precizările băncii sunt 
binevenite, consideră victima 
acestei întâmplări, dar pot 
sugera că vina ar fi integral a 
ei, ceea ce, consideră ea, nu 
este adevărat.  

„Pe data de 8 ianuarie 
2024 am fost notificată prin 
SMS că am contul blocat 
pentru o plată suspectă. Am 
trimis o solicitare către BCR 
prin care am cerut imple‑
mentarea unui sistem de 
preautorizare a tuturor 
plăților pe care le fac online. 
Mi s‑a răspuns a doua zi că 
sunt conștienți că sunt 
aspecte de îmbunătățit în 
activitatea băncii, iar feed‑
backul meu nu poate decât 
să îi ajute să construiască și 
să îmbunătățească activita‑
tea. Sugestia mea a fost 
transmisă către departa‑
mentele abilitate, urmând 
ca, după o analiză atentă să 
se decidă asupra 
implementării... Din păcate, 
până la acestă dată, nu a 
fost implementat. 

Referitor la faptul că, 
ulterior, cardul a fost deblo‑
cat la solicitarea mea 
telefonică, cred că era nor‑
mal să procedez astfel, câtă 
vreme aveam nevoie să folo‑
sesc banii din cont. Ar fi fost 
bine dacă banca mi‑ar fi 
spus ce am de făcut în 
asemenea situație, sau dacă 
pur și simplu ar fi anulat 
cardul. Nu mi s‑a adus la 
cunoștință prin niciun 
mijloc de comunicare, scris 
sau verbal, că ar fi bine să‑
mi schimb cardul sau ce alt‑
ceva am de făcut pentru a 
preîntâmpina o fraudă 
ulterioară cu cardul care 
fusese supus hacking‑ului. 
De asemenea, săptămâna 
trecută, când am sesizat o 
nouă tranzacție 
neautorizată, nu mi s‑a spus 
că banii îmi sunt înapoiați 
dacă se dovedește frauda, 
ba, dimpotrivă, mi s‑a spus, 
de la call center, că nu mi se 
poate garanta recuperarea 
banilor. Ori eu îi vedeam în 
cont. Ce altceva puteam să 
fac decât să trag un semnal 
de alarmă?“, se întreabă vic‐
tima.  

Banca Transilvania a 
limitat plățile instant 
Banca Transilvania, cea 

mai mare bancă de pe piața 
locală după active, a decis să 
limiteze serviciul de transfer 
instant, administrat de 
Transfond, din cauza 
numărului în creștere de 
fraude și tentative de fraudă 
online, a transmis banca. 
Conform unor surse, limitarea 
serviciului de plăți instant ar 
fi de până la cel mult 3.000 
lei, urmând ca sumele care 
trec de acest prag să fie ges‐
tionate ca și înainte de a 
exista serviciul de plăți 
instant. Limita maximă 
permisă pentru transferul 
instant este de 50.000 lei. 

„În ultima perioadă a 
crescut numărul fraudelor și 
tentativelor de fraudă 
online în România, context 
care validează tendințele 
internaționale pe același 
subiect. În această situație, 
din motive de siguranță, 
Banca Transilvania a luat o 
măsură temporară, anumite 
limitări privind sumele 
transferate prin intermediul 
plăților instant. Tot din 
motive de siguranță, nu vom 
putea detalia exact 
limitările, însă menționăm 
că acestea sunt temporare, 
iar clienții au fost informați 
proactiv“, susțin oficialii 
băncii citați de către zf.ro. Din 
perspectiva fraudelor din 
cauza cărora Banca 
Transilvania a luat această 
măsură, cel mai des întâlnite 
în ultima perioadă au fost 
fraudele în materie de 
investiții prin care clienții 
sunt contactați telefonic, prin 
e‐mail sau social media și 
sunt convinși de persoane rău 
intenționate să facă de bună‐
voie transferuri de bani către 
destinatari ilegitimi, cu prom‐
isiunea unor câștiguri rapide. 
Convinși de răufăcători, 

clienții fac transferuri, care 
ulterior nu mai pot fi recuper‐
ate. 

La ce să ne așteptăm 
anul acesta? 

Pentru 2024 Alin 
Becheanu, șeful securității 
online și a monitorizării 
fraudelor în cadrul ING Bank 
România, se așteaptă ca 
mesajele de tip phishing, care 
impersonează instituții, să 
continue. 

„Vom avea în continuare 
investiții de nerefuzat sub 
diverse forme care vor avea 
această componentă de 
inteligență artificială. Se 
folosește deep fake pentru a 
crea imagini video cu per‑
sonaje celebre. Va fi o zonă 
care va lua amploare și tre‑
buie să fim atenți. Trebuie 
să ne documentăm dacă ast‑
fel de opțiuni de investiție 
apar în mass media, dacă 
ne‑am întâlnit vreodată cu 
persoana care ne 
recomandă investiția sau 
dacă am discutat cu un spe‑
cialist“, spune Alin Becheanu. 

Ce faci dacă ai pierdut 
totuși banii? Dar uneori ați 
fost păcăliți. Ai pierdut banii. 
Ce mai faci atunci? Alin spune 
că o persoană care 
conștientizează că a fost 
victimă trebuie să anunțe 
prima oară banca. Dacă are 
acces la aplicația mobilă, să 
blocheze și cardul sau să limi‐
teze plățile. 

„Ne ducem și la bancă să 
inițiem un refuz de plată. 
Din păcate, pentru multe 
tranzacții șansele de recu‑
perare sunt foarte mici, mai 
ales dacă vorbim de produse 
de tip crypto. Dacă e o 
tranzacție care nu e 
securizată în sistem 3D 
Secure sau nu e într‑un cont 
obișnuit, nu prea poți recu‑
pera banii“, spune Alin. 

El menționează că cel mai 
bine e să fim proactivi și pen‐
tru toate ofertele și 
tranzacțiile online să avem 
același bun simț ca în viața 
reală. Ai da datele cuiva dacă 
l‐ai întâlni pe stradă? Alin 
menționează 4 lucruri 
esențiale de care să ții cont în 
mediul online. 

De ce tu și nu altcineva? De 
ce nu primește oricine alt‐
cineva din cei 8 miliarde de 
oameni de pe planetă? M‐am 
întâlnit vreodată cu persoana 
care‐mi oferă oportunitatea 
de neratat? Am verificat acea 
așa‐numită instituție 
financiară pe site‐ul ASF sau 
pe site‐ul BNR? Care e nivelul 
standard de dobândă de la 
instituții financiare? Dacă e 
posibil să câștigi foarte mult 
într‐un timp foarte scurt 
lucrurile nu sunt tocmai în 
regulă. A apărut această opor‐
tunitate într‐o publicație 
respectabilă de presă? Dacă 
ar exista așa ceva, până la 
urmă s‐ar scrie peste tot, nu? 

Cum să te ferești de 
infractorii cibernetici? 
Directoratul Național de 

Securitate Cibernetică (DNSC) 

a prezentat patru exemple 
recente raportate de către 
utilizatorii care au picat în 
plasa infractorilor cibernetici. 
Smishing‐ul, potrivit DNSC, 
reprezintă o formă de fraudă 
similară cu phishing‐ul, dar 
este realizată prin interme‐
diul mesajelor text (SMS), 
combinând termenii „SMS“ și 
„phishing“. „Mesajele primite 
de la instituții bancare sau 
companii din diverse dome‑
nii sunt ceva obișnuit pentru 
mulți dintre noi. Infractorii 
cibernetici pot exploata 
această rutină a noastră 
pentru a comite fraude 
cunoscute sub numele de 
«SMishing»“, precizează 
DNSC. Smishing‐ul, potrivit 
DNSC, reprezintă o formă de 
fraudă similară cu phishing‐
ul, dar este realizată prin 
intermediul mesajelor text 
(SMS), combinând termenii 
„SMS“ și „phishing“. 

Cum funcționează 
smishing-ul 

Mesaje text frauduloase: 
Infractorii trimit mesaje text 
care par să provină de la o 
sursă de încredere, cum ar fi 
banca dumneavoastră, un ser‐
viciu online sau o companie 
de livrare, ca în exemplul din 
imagini, unde, sub alerta unei 
creditări necunoscute din 
contul bancar personal, vă 
este furnizat un număr de 
telefon pe care infractorii 
doresc să îl apelați, mizând că, 
sub presiunea pierderii bani‐
lor, vor putea obține diverse 
informații legate de contul 
bancar, date de autentificare 
și informații personale, în 
urma apelului. 

Linkuri de phishing: mesa‐
jele text pot conține un link 
care, odată ce este accesat, 
direcționează victima către un 
site web fals. Vorbim despre 
un site‐clonă care poate arăta 
asemănător cu site‐ul legitim 
al companiei în numele căruia 
pare a fi trimis mesajul (ex: 
eMAG), dar are denumire 
diferită și este controlat de 
atacatori. 

Informații personale: 
Persoana din spatele 
numărului de telefon poate să 
fie extrem de credibilă și 
foarte bine antrenată în a vă 
pierde în detalii, iar site‐urile 
web false sunt concepute pen‐
tru a părea reale și pentru a 
solicita informații personale, 
cum ar fi parole, date de card 
sau date de autentificare. 

Cum să vă protejați de 
smishing 

l Nu apelați numere de tele‐
fon primite prin astfel de 
mesaje, nu faceți clic pe 
linkuri din mesaje text de 
la surse necunoscute. 

l Contactați banca prin 
metode alternative pentru 
a cere lămuriri despre 
activitățile contului. 

l Verificați adresa URL a site‐
ului web înainte de a intro‐
duce orice informații per‐
sonale. 

l Nu furnizați niciodată 
informații personale prin 
SMS. 

l Instalați un software antivi‐
rus pe dispozitivul 
dumneavoastră. 

l Fiți atenți la mesajele text 
care vă solicită să acționați 
imediat sau să furnizați 
date de urgență. 

Ce să faceți dacă credeți 
că ați fost victima unui 

atac de smishing 
l Contactați imediat banca 

dumneavoastră, în cazul în 
care ați furnizat date de 
card sau date de autentifi‐
care la contul dvs. 

l Schimbați parolele pentru 
acele conturile online ale 
căror date le‐ați furnizat 
după accesarea unor astfel 
de link‐uri înșelătoare și 
activați autentificarea în 
doi pași (2FA) 

l Raportați incidentul autori ‐
tăților (telefon 1911) lAlin Becheanu, ING
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Prețul aurului bate 
record după record 

l investitorii aleg să plaseze economiile în euro pe 
fondul tensiunilor geopolitice tot mai accentuate

Prețul aurului și‐a conti ‐
nuat creșterea record, ajun‐
gând la noi niveluri istorice, 
în contextul unei activități 
speculative intense și a unor 
tensiuni persistente din 
Orientul Mijlociu. Luni, prețul 
aurului în tranzacțiile spot a 
atins 2.335,73 dolari pe 
uncie, după ce a sărit la un 
nou record istoric de 
2.353,79 dolari la începutul 
sesiunii. Această tendință 
ascendentă a fost întărită și 
de creșterea cu 0,4% a con‐
tractelor futures pe aur din 
SUA, până la 2.354,50 USD. 

Analizele pieței financiare 
relevă un optimism accentuat 
în ceea ce privește perspecti‐
vele cotațiilor aurului față de 
nivelul actual. Kyle Rodda, 
analist la Capital.com, a sub‐

liniat că există semnale de 
efervescență pe piață, 
alimentată în parte de cere‐
rea crescută de aur ca 
valoare de refugiu, în contex‐
tul riscurilor geopolitice din 
Orientul Mijlociu. 

De asemenea, achizițiile 
masive efectuate de băncile 
centrale și investițiile în 
valori de refugiu au contrib‐
uit la avansul prețului auru‐
lui, care a înregistrat o 
creștere de 12% de la înce‐
putul anului. Totuși, există 
temeri legate de o posibilă 
volatilitate ridicată a 
prețului, care ar putea deter‐
mina ieșirea unor investitori 
din piață pe măsură ce prețul 
aurului continuă să crească. 

În ceea ce privește econ‐
omia americană, creșterea 

numărului de locuri de 
muncă în luna martie a 
depășit așteptările, sugerând 
o posibilă creștere solidă în 
primul trimestru. Această 
perspectivă ar putea întârzia 
reducerile de dobândă preco‐
nizate de către Rezerva 
Federală a SUA (Fed). 

Banca UBS și‐a revizuit în 
sus prognoza de sfârșit de an 
pentru aur, estimând că 
acesta ar putea ajunge la 
2.250 dolari pe uncie, 
datorită creșterii cererii și a 
achizițiilor de titluri ale fon‐
durilor de investiții 
tranzacționate la bursă 
(ETF). Se anticipează că 
deținerile de ETF‐uri pe aur 
vor crește odată cu începerea 
reducerii dobânzilor de către 

Fed, probabil în a doua 
jumătate a anului. 

În ceea ce privește 
achizițiile de aur fizic, cererea 
din India a stagnat din cauza 
prețurilor ridicate, în timp ce 
achizițiile din China, principa‐
lul consumator de aur, au 
rămas solide. În același timp, 
prețul spot al argintului a 
înregistrat o creștere de 1,1%, 
ajungând la 27,77 dolari pe 
uncie, în timp ce platina și 
paladiul au înregistrat de 
asemenea creșteri ușoare. 

În concluzie, prețul auru‐
lui continuă să fie influențat 
de achiziții speculative și de 
tensiuni geopolitice, în timp 
ce perspectivele economice 
ale SUA generează incertitu‐
dini cu privire la politica mo ‐
netară viitoare a Fed‐ului. l

Prețurile cuprului au urcat până 
la cel mai ridicat nivel din 2024 
l cererea de cupru este considerată pe scară 

largă un indicator al sănătății economice
Prețurile cuprului au urcat 

până la cel mai ridicat nivel 
din 2024, de 4.323/livra în 
ceea ce Citi numește a doua 
piață ”taur” pentru metal din 
acest secol, iar analiștii 
afirmă că nu există semne de 
încetinire a creșterii, trans‐
mite CNBC. 

Creșterea prețurilor 
cuprului nu arată semne de 
încetinire, spun analiștii, în 
condițiile în care avansul este 
alimentat de riscurile de 
aprovizionare și de 
îmbunătățirea perspectivelor 
cererii pentru metalele nece‐
sare în tranziția energetică. 
Prețurile cuprului cu livrare 
în mai au atins 4,323 dolari 
pe livră (453 grame) în New 
York, miercuri, extinzând 
câștigurile după ce marți s‐au 
stabilit la cel mai ridicat nivel 
din iunie 2022. 

Cuprul a atins pentru 
scurt timp un maxim de 
4,334 dolari livra în 
tranzacțiile intraday de 
marți, reflectând cel mai ridi‐
cat nivel de la mijlocul lunii 
ianuarie a anului trecut. 
Prețurile la trei luni ale 
cuprului, la Bursa de Metale 

din Londra, s‐au 
tranzacționat în urcare cu 
0,6%, la 9.477 USD pe tonă. 

Cererea de cupru este 
considerată pe scară largă 
un indicator al sănătății eco‐
nomice. Metalul de bază este 
extrem de important pentru 
ecosistemul de tranziție 
energetică și este parte 
integrantă a producției de 

vehicule electrice, rețele 
electrice și turbine eoliene. 
Băncile de pe Wall Street 
sunt optimiste cu privire la 
perspectivele prețului 
cuprului până la sfârșitul 
anului. 

La începutul acestei 
săptămâni, analiștii de la Citi 
au spus că cred că este în 
desfășurare a doua piață 

”taur”din acest secol– la 
aproximativ 20 de ani după 
primul astfel de ciclu. Citi a 
declarat luni că se așteaptă 
că prețurile cuprului vor 
crește în lunile următoare, în 
medie la 10.000 de dolari pe 
tonă până la sfârșitul anului 
și urcând la 12.000 de dolari 
în 2026, conform scenariului 
de bază al băncii. l

De Business

Cererea globală de oțel ar urma să crească 
cu 1,7%, până la 1,793 miliarde de tone 

Cererea globală de oțel ar 
urma să crească cu 1,7%, 
până la 1,793 miliarde de 
tone metrice în 2024 și să 
avanseze în continuare în 
2025, a anunțat marți 
Asociația Mondială a 
Oțelului, transmite Reuters. 

Asociația se așteaptă ca 
India să fie principalul motor 
al creșterii cererii, deoarece 

cererea chineză continuă să 
scadă. După doi ani de declin 
și volatilitate severă a pieței 
post‐pandemie, există semne 
că cererea globală de oțel ”se 
va stabili pe o traiectorie de 
creștere în 2024 și 2025”, se 
arată în comunicatul grupu‐
lui industrial. 

Cererea globală în 2025 ar 
urma să crească cu 1,2%, 

până la 1,815 miliarde de 
tone, se arată în comunicat. 
Utilizarea oțelului în China, 
cel mai mare producător și 
consumator de metal din 
lume, a scăzut cu 3,3% în 
2023 și este așteptată să fie 
constantă în 2024, deoarece 
scăderea investițiilor imobili‐
are este compensată de 
creșterea investițiilor în 

infrastructură și a sectoare‐
lor de producție, potrivit 
asociației. 

Cererea de oțel a Chinei ar 
urma să scadă cu 1% în 2025, 
rămânând semnificativ sub 
vârful din 2020. Cu toate aces‐
tea, India a devenit cel mai 
puternic motor al creșterii 
cererii de oțel din 2021. 

Asociația se așteaptă ca 
cererea indiană să crească 
cu 8% în 2024 și 2025. 
Cererea din Europa, care a 
fost afectată de inflația 
ridicată și de o politică 
monetară mai strictă, este 
așteptată să înregistreze o 
creștere foarte modestă în 
acest an, înainte de un avans 
estimat de 5,3% în 2025. 
Între timp, activitatea 
investițională puternică va 
readuce cererea din SUA la 
creștere în acest an, după o 
scădere cauzată de încetini‐
rea pieței imobiliare în 
2023, a spus asociația. l


